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Občinski svet se je 27. septembra sestal 
na 6. seji. Svetniki so se najdlje zadrža-
li pri obravnavi predloga izstopa Obči-
ne Železniki iz Razvojne agencije Sora 
(RAS) in posledično še iz Lokalne ak-
cijske skupine (LAS) loškega pogorja, v 
kateri je RAS vodilni partner. Kot je po-
jasnil župan Marko Gasser, so glede na 
velike finančne vložke občine v RAS in 
LAS (doslej 940 tisoč evrov) koristi izve-
denih aktivnosti na njihovem območju 
premajhne. Predlagani izstop je nekate-
re od 16 navzočih svetnikov presenetil, 
a je bil na koncu z 8 glasovi za in 3 proti 
potrjen.
Gasser je dejal, da RAS ne upošteva 
ključnih razvojnih ciljev Občine Žele-
zniki in da so v preteklem obdobju z 
vodstvom družbe večkrat komunicirali, 
da bi uskladili izvajanje nalog, a niso 

bili uspešni. Da bi dosegli večje učin-
ke, se nameravajo priključiti Razvojni 
agenciji Zgornje Gorenjske in Biosfer-
nemu območju Julijske Alpe. »Želim si 
napredka in razvoja ter čim več oprije-
mljivih projektov in razvojnih sredstev, 
da bomo tista, ki nam pripadajo, tudi 
počrpali,« je poudaril.
Direktor RAS Gašper Kleč je izrazil obža-
lovanje, da ga niso že prej povabili na 
sejo odbora za gospodarske dejavnosti, 
kjer bi lahko o tej temi bolj poglobljeno 
razpravljali. Poudaril je, da je Škofjeloško 
enotna destinacija ter da je veliko lažje 
uresničevati razvojno vizijo v štirih ob-
činah, ki imajo skupno zgodovino, geo-
grafsko povezanost, določene socialne 
vezi in identiteto. RAS program pripra-
vlja za vse štiri občine na Škofjeloškem; 
Železniki ga financirajo s 16 odstotki. 
Kleč je povedal tudi, da se je LAS loškega 
pogorja, ki je namenjen črpanju sred-

stev, letos formiral za novo programsko 
obdobje, da bodo na voljo sredstva in da 
lahko Občina Železniki nove ideje ure-
sničuje tudi skozi obstoječi LAS.
Med svetniki se je razvila živahna de-
bata. Zagovorniki izstopa so zagovarja-
li stališče, da je bolj smiselno sredstva 
nameniti tja, kjer bo učinek za občino 
večji, nasprotniki pa so razmišljali, da 
je izstop preuranjen, da bi ga morali od-
ložiti in opraviti širšo razpravo. Slišati 
je bilo tudi vprašanje, kaj bo z lokalni-
mi ponudniki, vključenimi v aktivnosti 
RAS. »Smo del škofjeloškega geograf-
skega območja, ki ga ne moremo za-
nikati. Škofja Loka ne more brez naših 
rokodelcev in obrtnikov in me ne skrbi 
zanje,« je odvrnil župan.

DRUGI REBALANS PRORAČUNA
Svetniki so sprejeli drugi rebalans ob-
činskega proračuna. Odhodke sedaj na-

Občina bo izstopila iz Razvojne agencije Sora
Zadnja seja občinskega sveta se je vrtela predvsem okoli izstopa Občine Železniki iz 
Razvojne agencije Sora in drugega rebalansa občinskega proračuna.

ANA ŠUBIC

V jesenskem času vsi vrtičkarji pridno pospravljamo pridelane poljščine in vrtnine. Ob tem nam 
nastane tudi večja količina zelenih odpadkov, ki jih običajno ne zaužijemo.

Zbiralnica za odpadno jedilno olje tudi v Selcih
Odpadno jedilno olje je velik onesnaževalec okolja. Ko konča v tleh ali v vodi, ga mikroorganizmi v naravi razgrajujejo več let. Odpadna
voda, ki vsebuje jedilno olje, je 3.800-krat bolj obremenjena kot običajna odpadna voda. En liter odvrženega jedilnega olja v kanalizacijo 
na dan predstavlja obremenitev, ki bi jo sicer povzročilo 19 ljudi.

se nalaga na stene kanalizacijskih cevi in tako otežuje prehod drugih odplak,
onemogoča vnos zraka, kar povzroči slabše delovanje greznice ali male komunalne
čistilne naprave.

onemogoča naraven razkroj in delovanje mikroorganizmov,
se spere do podtalnice, ki je v Sloveniji glavni vir pitne vode.

Odpadno jedilno olje, ki ga odvržemo v straniščno školjko:

Odpadno jedilno olje, ki ga odvržemo na domači kompostnik ali v rjav zabojnik za
biološke odpadke:

Odpadno jedilno olje lahko brezplačno oddate v v novo zbiralnico, ki se
nahaja na ekološkem otoku v Selcih ali v ZC Studeno.

Akcija E-račun naredim, posodico za olje dobim

S prijavo na e-račun se zavežete, da boste račune Komunale Škofja Loka najmanj dve leti prejemali v
elektronski obliki.

spletni strani komunalaskofjaloka.si,
sedežu podjetja (vsak delovnik med 7. in 15. uro).

Na e-račun Komunale Škofja Loka se lahko prijavite na:

Ob prijavi na e-račun vam Komunala Škofja Loka podarja brezplačno posodico za odpadno jedilno olje.
Prevzamete jo lahko po treh delovnih dneh od prijave v Zbirnem centru Studeno.

Uporabniki, ki jim račun Komunale Škofja Loka deli in obračunava upravnik večstanovanjskega objekta, posodice za odpadno jedilno olje
ne morejo dobiti v sklopu akcije. Lahko pa jo kupijo na sedežu našega podjetja, vsak delovni dan med 7. in 15. uro.
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Z rebalansom so v proračun med drugim vnesli sredstva za odpravo posledic po poletnih 
neurjih in poplavah. V sklopu intervencije so sanirali tudi del ceste Podporezen–Podhočar,  
ki ga je odnesel zemeljski plaz. Prihodnje leto ga nameravajo še asfaltirati.

črtujejo v višini 11,1 milijona evrov, kar je 
6,4 odstotka več kot prej, prihodki pa so 
višji za 4,3 odstotka in naj bi znašali 9,8 
milijona evrov. Primanjkljaj namerava-
jo pokriti s stanjem sredstev na računih 
in predvidenim zadolževanjem do 780 
tisoč evrov. Kredit so predvideli že s pr-
vim rebalansom proračuna – v višini do 
520 tisoč evrov, sedaj pa so znesek po-
večali za 260 tisoč evrov. To je potrebno 
zaradi povečanja materialnih stroškov, 
predvsem energentov, transferjev v jav-
ne zavode in ker želijo v največji meri 
izvesti načrtovane investicije.
Z rebalansom so v proračun vnesli sred-
stva za odpravo posledic po poletnih 
neurjih in poplavah: 156 tisoč evrov in-
tervencijskih sredstev, ki jih pričakuje-
jo od Uprave RS za zaščito in reševanje, 
in 248 tisoč evrov za stroške sanacij od 
ministrstva za naravne vire in prostor, 
kar predstavlja 40 odstotkov akontacije, 
naslednje leto pa pričakujejo še razliko 
do skupne višine škode, ki je ocenjena 
na 641 tisoč evrov. Povečali so sredstva 
za vzpostavitev kolesarske povezave Že-
lezniki–Selca, in sicer za 125 tisoč evrov 
zaradi gradnje dodatnega odseka na 
Studenem. Znesek za področje izobraže-
vanja so povečali na dobrega 2,5 milijo-
na evrov oz. za 160 tisoč evrov, polovico 
tega denarja pa bodo terjale podražitve 
vrtcev. Na novo so predvideli projekt 
ureditve centralnega prezračevanja z 
rekuperacijo na Osnovni šoli Železniki, 
za kar je v letošnjem proračunu slabih 
42 tisoč evrov. S projektom se bodo letos 
prijavili na razpis ministrstva za okolje, 
podnebje in energijo, pri čemer upajo, 
da bodo za investicijo, ocenjeno na 620 
tisoč evrov, prejeli pol milijona evrov 
sofinanciranja. Izvedbo načrtujejo pri-
hodnje leto. Iz letošnjega proračuna so 
izvzeli projekt obnove dvorišča Muzeja 
Železniki v višini dobrih 92 tisoč evrov, 
saj občina ni bila uspešna na razpisu 
gospodarskega ministrstva. Prav tako 
so odvzeli slabih 26 tisoč evrov za ob-
novo sanitarij v plavalnem bazenu, saj 
se je zaradi previsokih ponudb letos ne 
bodo lotili.

ŽUPANOVA KOMISIJA ZA TURIZEM
Občinski svet je sprejel tudi dopolnitve 
pravilnika o plačah občinskih funkci-
onarjev in nagradah članov delovnih 
teles občinskega sveta in župana, ki so 
ga dopolnili s sejnino za strokovno ko-
misijo za turizem. Na županov predlog 
se bo formirala komisija za turizem kot 

strokovno in posvetovalno telo za preu-
čevanje posameznih zadev iz pristojno-
sti župana za mandat 2023–2026. Pred-
videni člani so dr. Eva Štravs Podlogar, 
dr. Franc Vidic, ddr. Miha Markelj, dr. 
Tadeja Primožič in Polona Golija.
Ob predstavitvi poročila odbora za druž-
bene dejavnosti so se svetniki seznanili 
z delom Osnovne šole Jela Janežiča Ško-
fja Loka. Ta zaradi pomanjkanja prosto-
ra in rekonstrukcije deluje na šestih 
lokacijah, dela pa so se letos ustavila 
zaradi stečaja izvajalca. Po zaključku 
stečaja bo Občina Škofja Loka iskala 
novega izvajalca. Prav tako so se se-
znanili z delom Ljudske univerze Škofja 
Loka, ki od leta 2017 izvaja program tudi 
v Železnikih, kjer so skupaj z občino v 
kulturnem domu uredili lokalno učno 
središče za brezplačna izobraževanja 
občanov. Letos so imeli že 124 udeležen-

cev. Računajo, da bodo na razpisu dobili 
sredstva za izvedbo digitalnih vsebin – 
tudi v Železnikih.
Na zadnji seji odbora za komunalno de-
javnost in varstvo okolja so odborniki 
sprejeli predlagana točkovnika za vzdr-
ževanje komunalnih naprav in sredstev 
za vzdrževanje cest in javnih poti ter se 
seznanili s sanacijo po neurjih in popla-
vah in tekočimi projekti.

VPRAŠANJA IN POBUDE
Svetnik Dejan Lotrič je opozoril na ure-
ditev prometa v okolici šole, kjer je zla-
sti v jutranjih urah kaos, župan pa je 
pojasnil, da je občina v zvezi s tem že 

naročila idejni projekt. Na vprašanje 
Miše Hafner o pediatrični oskrbi je žu-
pan odvrnil, da bo pediatrinja delova-
la v okviru javnega zdravstva, da si je 
nedavno v Železnikih ogledala nekaj 
možnih nastanitev in prostore v zdra-
vstvenem domu na Racovniku, kjer bi 
dejavnost opravljala dva ali tri dni na 
teden. Pediatrinja je iz tujine in mora 
opraviti še izpit iz slovenščine, da bo 
lahko začela vpisovati otroke, sicer pa 
že dela v Zdravstvenem domu Škofja 
Loka.
Alenko Lotrič je med drugim zanimal 
občinski prostorski načrt. Po Gasser-
jevih besedah so bila podana mnenja 
vseh soglasodajalcev, zdaj pa potekajo 
usklajevanja. »Rešitve iščemo za vsak 
posamezni primer, saj želimo skozi po-
stopek pripeljati čim več vlog občanov. 
Tako bomo v naslednjem naboru imeli 

manjše število vlog in bomo postopek 
izpeljali hitreje.« Matej Šubic je poudaril 
vprašanje vodje pošte v Železnikih, ali 
bodo sanitarije na tržnici delovale tudi 
za turiste, saj ti prihajajo na pošto spra-
ševat po njih. Župan je odvrnil, da je to 
stvar dogovora, Tina Jemec pa je raz-
mišljala, da bi obiskovalcem lahko dali 
na uporabo sanitarije pri bazenu. Franc 
Tušek je opozoril, da je v določenih za-
drževalnikih, ki so iz kamna in lesa, ta 
strohnel, in da kolesarji ponekod kljub 
kolesarski stezi vozijo po glavni cesti. 
Debata se je med drugim dotaknila tudi 
poseka dreves Na Kresu, več o tem pa 
na 6. strani.

Občina Železniki se namerava priključiti Razvojni agenciji Zgornje 
Gorenjske in Biosfernemu območju Julijske Alpe.
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Prva faza poplavne zaščite se bliža koncu
Protipoplavna ureditev v Železnikih bo predvidoma končana še letos, ureditev 
območja zadrževalnika pod Sušo pa do konca prihodnjega leta.

ANA ŠUBIC

Protipoplavni ukrepi, ki so jih v zadnjih dveh letih izvedli 
za zmanjšanje poplavne ogroženosti Železnikov, so se ob uj-
mah v letošnjem poletju že izkazali za učinkovite. Prva faza, 
ki je zajemala ureditve na Selški Sori od Alplesa do Dolenče-
vega jezu ter na pritokih Dašnica, Češnjica in Prednja Smo-
leva, se bliža koncu. Kot so pojasnili na Direkciji RS za vode 
(DRSV), ki vodi projekt, je do konca gradnje treba zaključiti 
še mostova v Ovčjo vas in na Trnje, ki naj bi bila končana 
do konca novembra, ter obrežno zavarovanje levega brega 
Selške Sore vzdolž naselja Na plavžu in na tem delu izve-
sti poglobitve in stabilizacijo struge. »Dela bodo predvidoma 
končana v letošnjem letu, v celoti z evropskimi sredstvi.« 
Projektu je bilo dodeljenih slabih 18 milijonov evrov sredstev 

Kohezijskega sklada, ki bodo po zagotovilih DRSV počrpana 
do konca obdobja upravičenosti – to je do konca letošnjega 
leta.
Ob gradnji ukrepov na Selški Sori vzdolž naselja Na plavžu 
Direkcija RS za infrastrukturo (DRSI) gradi še obvoznico. »Iz-
vedeni so objekti ob Sori, ki so nujno potrebni za gradnjo 
vodnogospodarskih ureditev, ki se izvajajo vzporedno. Prav 
tako so delno izvedeni nasipna plast ceste, zidovi, vodovod, 
kanalizacija, elektro vodi in rušitve objektov,« so pojasnili 
na DRSI. Pogodbeni rok zaključka gradnje je 24. junija pri-
hodnje leto.
Dobro napreduje tudi druga faza projekta – ureditev obmo-
čja zadrževalnika pod Sušo. »Zgrajeni so bili deviacija 2 re-
gionalne ceste in dva zadrževalnika proda. Izvaja se opaž za 
viadukt za novo traso regionalne ceste, kabelska kanalizaci-
ja v cesti in odvodnjavanje ceste. Dokončani so vsi trije opor-
niki mostne prekladne konstrukcije. Pripravlja se podporna 
konstrukcija opaža mostne preklade. Ključen ukrep je tudi 
izvedba pregrade zadrževalnika vode z vsemi pripadajočimi 
objekti,« so pojasnili na DRSV. Pričakujejo, da bo druga faza 
končana predvidoma do konca prihodnjega leta.

Občina je ob protipoplavnem urejanju na 
Racovniku vzporedno zgradila kanalizacijo. Na 
novi sekundarni vod fekalne kanalizacije je 
priključenih dvanajst objektov.

Mostova v Ovčjo vas (na sliki) in na Trnje naj bi bila po napovedih 
DRSV končana do konca novembra. / Foto: Gorazd Kavčič

Urejanje območja zadrževalnika pod Sušo, kjer že izvajajo tudi opaž 
za viadukt za novo traso regionalne ceste / Foto: Gorazd Kavčič
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 Ͱ Kako bi se predstavili občanom?
Že od malih nog je bil šport moja naj-
večja strast in še danes sem navdušen 
gorski kolesar in smučar. Najzanimi-
vejše delo, ki sem ga opravljal, je bil 
poklic serviserja v slovenski deskar-
ski reprezentanci v paralelnih disci-
plinah, s katero sem prepotoval lep 
del sveta. To je bil tudi povod, da sem 
prevzel domače šiviljsko podjetje in ga 
preusmeril v izdelavo športnih in pro-
fesionalnih oblačil. S partnerico pod-
jetje vodiva še danes. Ne nazadnje pa 
sem oče dveh otrok, ki skrbita, da dan 
ni predolg.

 Ͱ Zakaj ste se odločili vstopiti v lokal-
no politiko?
O vstopu v lokalno politiko sem razmi-
šljal že dlje časa, ker sem si želel pro-
aktivno sodelovati pri oblikovanju čim 

lepšega in prijetnega okolja za naše 
bivanje in delo. Ko sem slišal, da bo za 
župana kandidiral Marko Gasser, sem 
vedel, da se bo s tem, ko bo izvoljen, ve-
liko zadev začelo premikati.

 Ͱ Ste dejavni v kakšnem občinskem 
odboru in s čim se ta ukvarja?
Sem namestnik predsednice odbora 
za družbene dejavnosti, ki se ukvarja z 
meni najbližjimi tematikami: s špor-
tom, šolstvom, kulturo itd.

 Ͱ Kaj je največji izziv v občini in kako 
bi ga rešili?
Kolesarska povezava Železnikov s Ško-
fjo Loko, proč od prometnic, saj je le- 
to edina prava alternativa trajnostne 
mobilnosti. Poleg tega pa velik izziv 
predstavlja tudi cesta v Selško dolino, 
ki bi potrebovala povsem novo zasno-
vo, po novi trasi, mogoče v neki zelo 
optimistični prihodnosti kot hitra ce-
sta z minimalnimi zavoji in predorom 

iz Selc mimo Zgornje Besnice, mostom 
čez Savo in priključkom na avtocesto 
Kranj–Naklo.

 Ͱ Kateri projekti so za vas še priorite-
tni in zakaj?
Zelo sem vesel, da se projekt poligo-
na pumptrack že odvija, gradnja pa je 
predvidena v prihodnjem letu. Želim 
si, da bi več naredili v smeri rekreacij-
skih parkov in trim stez, gorskokole-
sarskih t. i. trail centrov ipd., kar vse bi 
zagotovo prispevalo k dvigu aktivnega 
turizma.

 Ͱ Življenjsko vodilo?
Bolj goniš, bolj gre.

Dejan Lotrič iz Železnikov je prvič občinski svetnik. 
Izvoljen je bil na Županovi listi Marka Gasserja.

ANA ŠUBIC

Dejan Lotrič / Foto: Gorazd Kavčič

Dela ne bo zmanjkalo
Andreja Prodan iz Dolenje vasi je novinka v občinskem 
svetu, kjer zastopa Županovo listo Marka Gasserja.

 Ͱ Kako bi se predstavili občanom?
Dolenjevaščanka, žena, mamica, ljubi-
teljska hribolazka in tekačica.

 Ͱ Zakaj ste se odločili vstopiti v lokal-
no politiko?
V času moje zaposlitve v pisarni evrop-
ske poslanke sem se pogosto srečevala s 
predstavniki lokalnih skupnosti po vsej 
Sloveniji. Dobila sem zelo jasno sliko, 
da lahko občine z aktivnim in strokov-
nim vodenjem zares zacvetijo, treba je 
le poiskati in izkoristiti številne prilo-
žnosti, ki se ponujajo. To sem v Železni-
kih pogrešala.

 Ͱ Ste dejavni v kakšnem občinskem 
odboru in s čim se ta ukvarja?
Sem predsednica odbora za družbene 
dejavnosti v občinskem svetu. V odbo-
ru pokrivamo področja sociale, pred-
šolskega varstva, zdravstva, šolstva, 

športa, kulture, mladinskih dejavnosti 
in tako dalje. Gre za vprašanja in teme, 
ki pomembno vplivajo na vsakodnevno 
življenje vseh občank in občanov.

 Ͱ Kaj je največji izziv v občini in kako 
bi ga rešili?
Selška dolina mladim družinam s svo-
jimi naravnimi danostmi, razvito indu-
strijo, predšolskim varstvom in dosto-
pnim šolstvom nudi veliko. Kljub temu 
pa se številni mladi v iskanju doma 
selijo drugam. Trenutno bi kot enega 
največjih izzivov poudarila zagotovitev 
ustrezne stanovanjske in prostorske 
politike, s katero bi te mlade zadržali v 
krajih pod Ratitovcem.

 Ͱ Kateri projekti so za vas še priorite-
tni in zakaj?
Projektov, ki so trenutno v občini v teku, 
je ogromno, veliko se dogaja na podro-
čju infrastrukture, zagotovitve protipo-
plavne varnosti, kar je zagotovo ena od 

prioritet. Velik korak na bolje je tudi iz-
gradnja kolesarske poti, posebej bi ome-
nila njeno preusmeritev na Studenem, 
s čimer bo zagotovljena boljša varnost 
vseh udeležencev v prometu.
Vesela sem, da se končno dogajajo po-
zitivne spremembe tudi v smeri zago-
tovitve pediatrične oskrbe v Železnikih.
Eden od projektov, ki bo pomembno 
vplival na prihodnji razvoj občine, pa bo 
po mojem mnenju tudi dnevno varstvo 
starejših ali na dolgi rok celo gradnja 
doma za starejše. Dela ne bo zmanjkalo.

 Ͱ Življenjsko vodilo?
S skodelico kave je vse lažje.

Andreja Prodan / Foto: Gorazd Kavčič

ANA ŠUBIC

Največji izziv kolesarska povezava
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Občani so se tudi na Facebooku spraševali, kdo stoji za sečnjo 
in zakaj je sploh potrebna. Župan Marko Gasser je navedel, da 
je sečnjo naročil Mestni odbor (MO) Kres, brez soglasja lastni-
ka – Občine Železniki ter brez ustrezne strokovne podlage in 
utemeljitve botanikov. »Če je bilo v preteklosti takšno delova-
nje praksa, ga zavračamo,« je pripisal.
Predsednik MO Kres Andrej Golija je pojasnil, da so aprila le-
tos na sestanku MO sklenili, da odstranijo osem potencialno 
nevarnih dreves (nekatera so bila gobava) na štirih zelenih 
otokih parkirišča Na Kresu 21 in 23 ter da je zapisnik sestan-
ka poslal tudi na Občino Železniki in Krajevno skupnost Že-
lezniki. »Poleg tega smo kasneje sklenili, da se obrežejo še 
štiri breze med stolpnicama Na Kresu 22 in 23, vendar nisem 
predvidel, da jih bo izvajalec dobesedno obglavil. V načrtu 
imamo še postavitev dveh klopic med stolpnicama Na Kresu 
21 in 22 ter zasaditev dveh novih dreves,« je napovedal in do-

dal, da bo na naslednjem sestanku MO predlagal, da zasadijo 
skupno 12 novih dreves na zelene otoke parkirišča, ki jih je 
šest. Povedal je še, da je že pred leti na sestanku stanovalcev 
njihove stolpnice predlagal, da se na dveh zelenih otokih brez 
dreves pred stolpnico zasadita po dve drevesi na otok, a so bili 
večinoma proti. Razlogi so bili padanje smole na vozila, mo-
žen padec vej ali drevesa na avte zaradi neurij, izpodrivanje 
asfalta zaradi korenin, pometanje odpadlega listja ...
Župan pravi, da omenjenega zapisnika na občini niso prejeli. 
Na zadnji seji občinskega sveta je povedal še, da si je situacijo 
ogledal na terenu in da so bila določena drevesa morda res 
bolna in nevarna. »Je pa treba prej stopiti v stik z lastnikom, 
naročiti študijo in se pogovoriti s stanovalci o nadaljnji zasa-
ditvi. Ni bilo ustrezne komunikacije. V prihodnje se bo treba 
dogovoriti, katera drevesa in kje se bodo zasadila ter kdo bo to 
sofinanciral,« je dejal župan, ki upa, da do takšnih dogodkov 
ne bo več prihajalo.

Krajane razburila sečnja
Pred kratkim je precej prahu dvignil 
posek dreves pri stolpnicah Na Kresu.

ANA ŠUBIC

Predsednik MO Kres Andrej Golija namerava na naslednjem 
sestanku MO predlagati zasaditev dvanajstih novih dreves.  
/ Foto: Tjaša Kemperle

V sklopu programa asfaltiranja občinskih cest bo v občini Železniki 
letos asfaltiranih več odsekov v skupni dolžini 1530 metrov. Kot 
je pojasnil občinski svetovalec za investicije Andraž Valcl, je izva-
jalec v prvi fazi v začetku septembra asfaltiral najdaljši, blizu pol 
kilometra dolg odsek do Bitenca v Davči, ki so ga za asfaltiranje 
pripravili že lani, ter krajša odseka v Golici in Topoljah. V drugi fazi 
asfaltiranja, ki poteka v tem obdobju, so oz. še bodo asfaltirali pri-
bližno 150 metrov ceste v Ravnah na območju nadzidave opornih 
zidov, odsek Tolcovega klanca in del javne poti do Kenda v Sorici, 
tri krajše odseke lokalne ceste v Potoku, kjer je prišlo do poseda-
nja vozišča, uvoz k hišam v novem delu naselja na Studenem in 
odsek Konc–Šnajderl na Češnjici ter krajša odseka v Podlonku: pri 
Tobakarju, kjer je bil na novo urejen prepust, in Gortnar–Kovač, 
kjer so zgradili oporni zid. Občina bo v program asfaltiranja občin-
skih cest letos vložila 186 tisoč evrov. A. Š. Na zadnji seji so občinski svetniki hkrati z rebalansom proračuna 

sprejeli dopolnjen kadrovski načrt Občine Železniki. Predvidene 
so dodatne zaposlitve. Po besedah župana Marka Gasserja želijo 
okrepiti občinsko upravo, saj z 11 zaposlenimi, kolikor jih je bilo 
ob njegovem prihodu na županski položaj, ne morejo opravljati 
vseh nalog. Z letošnjim februarjem so tako zaposlili višjega sve-
tovalca za investicije Andraža Valcla, po odhodu Roka Pintarja pa 
pred kratkim še novo višjo svetovalko za komunalno dejavnost 
Tanjo Fujs. Z decembrom bodo zaposlili višjo referentko za druž-
bene dejavnosti (zaradi nadomeščanja upokojitve). Zaradi preki-
nitve delovnega razmerja višjega svetovalca za proračun, finance 
in gospodarstvo so že izpeljali postopek javnega natečaja za novo 
zaposlitev. V teku je razpis za strokovnega sodelavca v računovod-
stvu, ker je bila sedanja zaposlena premeščena na delovno mesto 
računovodkinje. Predvideva se še ena nova zaposlitev in tudi za-
poslitev za eno osebo za določen čas, vezana na osebno zaupanje 
župana. V letošnjem in prihodnjem letu je tako predvidenih 15 za-
poslenih oz. eden več kot denimo predlani. A. Š.

Preplastitev več odsekov cest

Okrepiti želijo občinsko upravo

Asfaltirali so tudi blizu pol kilometra dolg odsek do Bitenca v Davči.
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»Prihajam iz Železnikov. Z družino živim v Dolenji vasi, zato 
poznam Selško dolino in bi želela, da postane prepoznavna in 
privlačna športno-rekreativna, turistična, kulturna destinaci-
ja – tako za naše občane kot tudi za tuje goste,« pravi Andreja 
Ravnihar Megušar. Po izobrazbi je diplomirana geografinja, ki 
je nato opravila še znanstveni magisterij – smer mednarodne-
ga sodelovanja in evropskih študij na Fakulteti za družbene 
vede. »Že v času študija in tudi kasneje sem bila zelo vpeta v 
evropske projekte, ki sem jih pripravljala za različne slovenske 
institucije, tudi za Občino Železniki in selška društva. Največ 
delovnega obdobja sem delala na Občini Škofja Loka in na mi-
nistrstvu za kulturo, zato mi tudi delovanje javnih financ ni 
tuje,« je povedala Ravnihar Megušarjeva. V preteklem obdobju 
je bila tudi članica strokovnega sveta za kulturo pri JZR in ob-
činskega odbora za družbene dejavnosti, zato, kot pravi, pozna 
potrebe in izzive za novo mandatno obdobje.
Zaveda se, da je JZR programsko zahteven, vključuje tudi 
upravljanje in vzdrževanje zahtevnih objektov. Nekateri bi 

bili potrebni obnove, zato želi z ustanoviteljem, občino, sode-
lovati ter iskati primerne in finančno vzdržne rešitve. »Četu-
di se JZR spopada s številnimi težavami, verjamem, da bomo 
z ekipo, ki je motivirana, uspeli ponuditi občanom pestro po-
nudbo na športnem in kulturnem področju, nove aktivnosti 
za mlade, predvsem pa utrditi zavest, da je 'fajn' biti tudi v 
naši dolini,« je še poudarila.

Nova direktorica Javnega zavoda Ratitovec
Vodenje Javnega zavoda Ratitovec (JZR) bo 
sredi oktobra prevzela Andreja Ravnihar 
Megušar.

ANA ŠUBIC

Andreja Ravnihar Megušar / Foto: Tina Dokl

Svet za preventivo in vzgojo v cestnem prometu Občine Železniki 
(SPVCP) pripravlja v mesecu požarne varnosti javno predstavitev 
reševalno-intervencijskih služb s prikazom reševalnih akcij. Prikaz 
in predstavitev reševalnih ekip oz. društev bo v soboto, 14. okto-
bra. Dogodek bo potekal na igrišču in parkirišču pri športni dvorani 
v Železnikih med 9. in 13. uro, ob 11. uri pa bo potekal prikaz vaje 
reševanja ob prometni nesreči. Na dogodku, na katerega ste vlju-
dno vabljeni, bodo sodelovali vodniki reševalnih psov, ekipa nuj-
ne medicinske pomoči, gorska reševalna služba, gasilci, policija, 
redarska služba in jamarji. SPVCP Občine Železniki

Čeprav jo je občina Železniki ob poletnih ujmah razmeroma dobro 
odnesla, škoda kljub temu ni zanemarljiva. Nastala je ob neurjih 
(12.–13. julij in 17.–25. julij) ter ob poplavah 4. avgusta. Interven-
cijski stroški so znašali 156 tisoč evrov, od tega je glavnina nastala 
po poplavah zaradi praznjenja zaplavnih pregrad, občina pa pri-
čakuje, da jih bo dobila povrnjene s strani Uprave RS za zaščito in 
reševanje. Poleg tega so na ministrstvo za naravne vire in prostor 
prijavili škodo, ki je bila v vseh ujmah skupaj ocenjena na 641 tisoč 
evrov, od tega je je bilo 347 tisoč evrov na gozdnih cestah, 218 
tisoč evrov na javni infrastrukturi, dobrih 35 tisoč evrov na kme-
tijskih zemljišč, približno 33 tisoč evrov na objektih, ribiči pa so 
prijavili več kot osem tisoč evrov škode zaradi pogina rib. A. Š.

Več kot šeststo tisoč evrov škode 
po neurjih

Vabljeni na predstavitev  
reševalno-intervencijskih služb

Vir: Facebook PGD Škofja Loka

Občina Železniki je v okviru načrta za okrevanje in odpornost, ki 
ga financira EU, načrtovala dodatne ukrepe za zmanjšanje poplave 
ogroženosti in zanje že naročila tudi projektno dokumentacijo, a 
vseh ne bo mogoče izpeljati. Po podatkih župana Marka Gasserja 
kriterije Evropske komisije izpolnjuje le ureditev vodotoka Pruha-
rica na Zalem Logu. V izdelavi je projektna dokumentacija, ki jo 
morajo končati do novembra. Občina kljub vsemu nadaljuje tudi 
projektiranje mostov na Jesenovcu. »Z vlado smo se dogovorili, da 
bodo skušali najti drug vir financiranja,« je razložil župan. Projekt 
za oporni zid pri domačiji Šmid je že pripravljen. Če jim ne bo uspe-
lo najti drugega finančnega vira, se bo občina izvedbe skušala loti-
ti z lastnimi sredstvi. Projektiranje dodatnih ukrepov na vodotoku 
Češnjica pa so ustavili, saj župan ne verjame, da jim bo uspelo 
dobiti tako velik vir financiranja. A. Š.

Kriterije izpolnjuje le Pruharica
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Na podlagi večstoletne tradicije pred-
nikov se je v nedeljo, 17. septembra, 
delegacija Občine Železniki ter prebival-
cev Sorice in okoliških vasi odpravila v 
južnotirolski Innichen, kjer je v štiftni 
cerkvi darovala voščeno svečo, ki sim-
bolizira povezovanje med obema obmo-
čjema. Leta 1283 je namreč freisinški 
škof Emiho prebivalce bogatejših kme-
tij iz Innichena naselili na do takrat še 
nenaseljeno območje zgornjega dela Se-
lške doline – v Sorico in njeno okolico. 
Prebivalci so skozi stoletja vse do danes 
ohranjali stik s prvotno domovino in 
redno romali tja. Tam so v štiftni cer-
kvi darovali svečo in denarni odpustek, 
imenovan kafergeld, za branje maše s 
priprošnjo svetnikoma cerkve svetemu 
Kandidu in Korbinijanu.
Na podlagi najnovejših dognanj in naj-
denih listin v štiftnem arhivu v Inni-
chenu (Markelj, 2023) lahko prvič tudi 
natančno rekonstruiramo potek obi-
skovanja iz preteklosti, kjer nam najde-
na pisma soriških župnikov iz 17. stole-
tja kažejo, da so prebivalci soriške župe 
imenovali odposlanca, ki je samostojno 
ali v sklopu delegacije romal v Innichen 
v štiftno cerkev, kjer je daroval odpu-
stek, za kar je porabil približno 10 dni 
hoje, v Innichenu pa je bil lepo sprejet 
in oskrbljen. Odposlanci so bili izbrani 
ne glede na njihov družbeni status, s se-
boj pa so prinesli voščeno svečo lokalne 
izdelave iz kranjskega voska. Na podla-
gi pričevanja dr. Kuebacherja pa ta tra-
dicija nikoli ni povsem zamrla; tako se 
je tudi med drugo svetovno vojno in po 
njej kljub spremembi političnega sis-
tema in nezmožnosti prehajanja meja 
odpustek s priprošnjo pošiljal po pošti.
V zadnjih letih pa so prebivalci podrati-
tovških vasi ponovno okrepili prijatelj-
ske vezi. Vsakoletna darovanja sveče v 
Innichenu so nadgradili z medsebojni-
mi obiski in sodelovanjem tudi na bolj 
uradnem nivoju.
Svečo je v cerkvi v Innichenu v letošnjem 
letu tako daroval župan Marko Gasser, 
ki je bil vesel, da je ta čast letos pripa-
dla njemu. Po tradiciji namreč svečo 

v cerkev ponesejo domačini s soriške-
ga območja, in ker tudi sam prihaja iz 
okolice Sorice, je prvi župan, ki je po več 
kot stoletju dobil to priložnost. Glasbeni 
program slovesne maše so obogatili tudi 
organist, prof. Tone Potočnik, sestri Če-
mažar, Ajda z violino in Anika s flavto, 
ter orkester mladih glasbenikov iz Sorice 
in okolice. Celotna delegacija je štela kar 
75 članov in je bila najštevilnejša doslej, 
pri čemer pa je bila prednost pri udeležbi 
v prvi vrsti namenjena prostovoljcem, ki 
skrbijo za ohranjene kulturne dediščine 
krajev pod Ratitovcem.

Srečanja so se udeležili tudi vsi vidnejši 
predstavniki Občine Innichen, cerkve-
ni dostojanstveniki, kulturni delavci 
in zgodovinarji. Kot je poudaril župan 
Gasser, so jih v Innichenu toplo sprejeli, 
med ogledom znamenitosti in skupnim 
kosilom pa so si izmenjali mnenja in 
poglede na razvoj območij ter potrdili 
željo po še tesnejšem sodelovanju tudi 
v prihodnje. Poleg tega je zelo vesel dej-
stva, da se skupne preteklosti zavedajo 
tudi mladi z obeh območij in da so se 
prijateljske vezi začele spletati še med 
njimi.

Ohranjanje povezav z Innichenom
Delegacija iz Selške doline je znova obiskala Innichen na Južnem Tirolskem.

MIHA MARKELJ,  
JAVNI ZAVOD RATITOVEC

Slovesna sveta maša v Innichenu / Foto: Miro Pintar

Celotna delegacija je štela kar 75 članov in je bila najštevilnejša doslej. / Foto: Miro Pintar
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V Turističnem društvu (TD) Železniki 
in Čipkarski šoli Železniki smo z vese-
ljem spet sodelovali na razstavi ob 27. 
Mednarodnem festivalu čipk v Lepogla-
vi, ki je potekal od 15. do 17. septembra. 
Letošnje leto je bilo za nas še posebej 
pomembno, saj je bila Slovenija glavni 
partner festivala. Najlepša soba v Pa-
vlinskem samostanu v Lepoglavi je bila 
pripravljena prav za razstavljavce iz Slo-
venije. Žiri, Idrija in Železniki smo sku-
paj v isti sobi razstavili svoje mojstrovi-
ne. Letošnja razstava je bila res bogata 
in vrhunska. Pogledi mnogih obiskoval-
cev so se ustavljali na naši mali galeriji 
čipk, na klekljanih zavesah, na izdelkih 
učenk in učencev čipkarske šole, na na-
kitu in svetilkah ter na delu prikazane 
razstave letošnjih Čipkarskih dni. Na to 
razstavo smo resnično ponosni, še bolj 
pa na dejstvo, da so v Železnikih resnič-
no doma velike mojstrice klekljanja.

V LEPOGLAVO TUDI GODBENIKI
Vse dni festivala smo bili s strani gosti-
teljev deležni prijaznosti in vse potreb-
ne organizacije. Prvi dan, v petek, sta se 
na povabilo župana pobratene Lepogla-
ve odprtja festivala udeležila tudi župan 
Marko Gasser in podžupan Janez Ha-
bjan. V nedeljo pa se je Pihalni orkester 
Alples Železniki pridružil tamkajšnje-
mu orkestru na njihovem letnem kon-
certu in še bolj potrdil dejstvo, da je tako 
pobratenje mest kot tudi pobratenje pi-
halnih orkestrov še kako pomembno. Z 
okusnim županovim golažem se je fe-
stival v nedeljo pozno popoldne zaklju-
čil. Iz Lepoglave smo odšli polni lepih 
vtisov, novih spominov in prijateljstev.

Razstavljali v 
Lepoglavi
Mednarodni festival čipke 
v Lepoglavi na Hrvaškem 
so bogatile tudi klekljane 
mojstrovine iz Železnikov.

TURISTIČNO DRUŠTVO ŽELEZNIKI

Razstava v samostanu v Lepoglavi. Na sliki predsednik Turističnega društva Železniki Tomaž 
Weiffenbach s članicama Zdenko Pfajfar (levo) in Danico Mohorič.

ZAGOTAVLJAMO         
TRAJNO 
ENERGIJO.

Električna energija je življenjska energija 
sodobne družbe. V Skupini Elektro Gorenjska 
smo zato odgovorno predani zagotavljanju 
trajne, kakovostne, vzdržne in stabilne oskrbe 
naših uporabnikov z električno energijo.

Smo Skupina Elektro Gorenjska. 
Zagotavljamo trajno energijo.

www.elektro-gorenjska.si

www.gorenjskiglas.si
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Turističnim novinarjem smo z veseljem razkazali naše na-
ravne lepote, kulturne zanimivosti ter inovativne produkte 
in doživetja, ki jih razvijajo naši ponudniki. Spoznavanje smo 
začeli v spodnjem delu doline z razlago o naravnih geograf-
skih, družbenih in zgodovinskih značilnostih doline, začenši 
z omembo 1050-letnice Selc in Selške doline, ki jo praznujemo 
letos. Nadalje smo si ogledali bazen in savne v Železnikih, 
kjer je predstavnike sedme sile pozdravila nova direktorica 
Javnega zavoda Ratitovec Andreja Ravnihar Megušar, ki je iz-
razila zadovoljstvo ob obisku in poudarila prednosti za razvoj 
turizma v dolini. Obiskovalci so prejeli promocijska darila s 
turističnimi informacijami, seznamom ponudnikov v dolini 
ter dražgoškim kruhkom kot tipičnim izdelkom umetnostne 
obrti naših krajev.
V Železnikih smo si ogledali muzej in prikaz klekljanja čipke, 
ki je umeščena na Unescov seznam dediščine človeštva. Sle-
dil je voden ogled Sorice s predstavitvijo zanimive večstoletne 
žive kulturne in jezikovne dediščine ter Groharjeve zapušči-

ne, ki se v vasi ohranja še danes. Ogled vasi smo zaključili v 
Gostišču Tolc, kjer je Primož Pintar predstavil svojo vizijo in 
trajnostno usmeritev ter tudi vrhunske dosežke v kulinariki, 
ki so jih v obliki izjemnih kulinaričnih mojstrovin iz lokalno 
pridelanih sestavin gostje tudi okušali. V gostišču Tolc je no-
vinarje pozdravil tudi župan Marko Gasser, ki je predstavil 
še druge zanimive vasi in kotičke naše doline, ki jih tokrat 
ni bilo moč obiskati. Nadaljevali smo na Soriško planino in 
se s sedežnico povzpeli na vrhove Selške doline, kjer smo ob-
dani s čudovitimi razgledi raziskovali tudi podzemne utrdbe 
nekdanjega obrambnega sistema, imenovanega Alpski zid. 
Na Soriški planini je novinarje sprejela tudi direktorica turi-
stičnega centra Polona Golija. Razkazala jim je nastanitvene 
objekte, kamp, glamping hiške in najnovejša vlaganja v turi-
stično ponudbo, za konec pa je sledila še večerja v čudovitem 
ambientu Penziona Lajnar, kjer je domači kuharski mojster 
Luka Čufar pripravil izvrstno pogostitev.
Skupno se je srečanja udeležilo sedem novinarjev iz Slovenije 
in tujine (Italije), ki pokrivajo tiskane medije (Delo, Slovenske 
novice, Primorski dnevnik, reviji Ona in Jana ter založbo Tu-
ristika), televizijo (RTV SLO), prisotni pa so bili tudi nekateri t. 
i. medijski vplivneži, ki skrbijo za promocijo vsebin po različ-
nih digitalnih kanalih in socialnih omrežjih.
Novinarji so bili nad predstavitvijo ponudbe, lepoto narave in 
ohranjenimi elementi kulturne dediščine, ki jih ponuja Se-
lška dolina, nadvse navdušeni. Izrazili so zadovoljstvo nad 
turističnim napredkom, ki je viden v dolini, kot tudi nad spe-
cifičnimi produkti, usmerjenimi v trajnostni razvoj, ter vi-
dnim povezovanjem različnih deležnikov, ki ustvarjajo zani-
mive lokalne zgodbe in doživetja za širok krog obiskovalcev, o 
katerih bodo v svojih medijih tudi z veseljem poročali.

Gostili smo turistične 
novinarje
Zadnji petek v septembru so se v Selški 
dolini mudili turistični novinarji.

MIHA MARKELJ, JAVNI ZAVOD RATITOVEC

Sprejem direktorice turističnega centra Polone Golija na Soriški 
planini / Foto: Miha Markelj

Sprejem in pogostitev v Gostišču Tolc, ki ju je pripravil Primož Pintar 
/ Foto: Miha Markelj
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V sredo, 11. oktobra, ob 17. uri bomo na Javnem zavodu Rati-
tovec v sklopu 21. Tedna podeželja na Loškem, ki ga prireja 
Razvojna agencija Sora, izvedli Tematski sprehod po Sorici s 
kulinaričnim doživetjem lokalnih dobrot, ki nam jih bo na 
domačiji pr' Tolc pripravil Primož Pintar.
Tematski sprehod bo obiskovalcem prikazal lepote Sorice 
s poudarkom na razvoju kmetijstva in ohranjanju izjemne 
kulturne krajine, zaradi katere Sorica še danes velja za eno 
najlepših gorskih vasi v Sloveniji. Med vodenjem si bo moč 
ogledati značilne elemente stavbne podeželske dediščine naj-
starejših kmetij, spoznali bomo še ohranjene podeželske ka-
šče, pajštobe in kejžne ter druge značilne elemente snovne, 
nesnovne in jezikovne dediščine območja.
Sprehod bomo zaključili na kmetiji pr' Tolc, kjer nam bo go-
spodar Primož Pintar pripravil kulinarično doživetje lokalnih 
dobrot s sestavinami, ki jih odkupuje od kmetov in pridelo-
valcev lokalnega okolja in ki jih pod sloganom »sorško do-
mače malo drugače« spreminja v kulinarične mojstrovine, 
poznane daleč naokrog. Med okušanjem različnih dobrot bo 
pogovor tekel tudi o večstoletni zgodovini kmetije in trajno-

stnem ter ekološkem pristopu, ki ga v današnjem času ta za-
sleduje.
Udeležba na dogodku je brezplačna, potrebne pa so predho-
dne prijave na turizem@jzr.si ali po telefonu 045147356.

Sprehod po Sorici s kulinaričnim doživetjem
V sredo, 11. oktobra, prirejamo tematski sprehod po Sorici, ki ga bomo sklenili pr' Tolc 
s kulinaričnim doživetjem lokalnih dobrot.

MIHA MARKELJ, JAVNI ZAVOD RATITOVEC

Na kmetiji pr' Tolc nam bo gospodar Primož Pintar pripravil 
kulinarično doživetje. / Foto: Alenka Brun

 

   
 
 
 
 
 
 
 
 
               
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Brezplačni računalniški tečaji 
za odrasle, stare 30 let in več 

 
Na infromativnem dnevu se boste lahko vpisali v 10-urni osnovni  

ali napredni tečaj, ki bo ustrezal vašemu predznanju. 

  Projekt sofinancirata Republika Slovenija,  
Ministrstvo za digitalno preobrazbo in  

Evropska unija iz Evropskega socialnega sklada. 

Obvezne prijave. 

Informativni dan 
ponedeljek, 16. 10., ob 16.00 in 17.30 

OŠ Železniki, Otoki 13, Železniki 
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V okviru Dneva inovativnosti je Gospodarska zbornica Slove-
nije (GZS) sredi septembra že enaindvajsetič podelila nacio-
nalna priznanja za inovacije. V izbor na nacionalnem nivoju 
sta se uvrstili tudi železnikarski podjetji: Domel si je prislužil 
srebrno priznanje, Alples pa bronasto. Podjetji sta junija ob 
razglasitvi najboljših inovacij v gorenjski regiji prejeli zlati 
priznanji.
Domelova ekipa je na osnovi obstoječe platforme nizkovol-
tnih EC-motorjev za baterijske aparate za kupca Husqvarna 
razvila novo družino motorjev za profesionalne baterijske 
aparate v vrtni opremi in gradbeništvu. Trend baterijskih 
aparatov se intenzivno seli na področje profesionalne upo-
rabe večjih moči. Profesionalni program zahteva drugačno 
vzdržljivost in življenjsko dobo. Razmerje moči in mase ter 
finančni vložki v razvoj so za proizvajalce motorjev profesio-
nalnih programov glavni izziv.
Alplesova ekipa pa je razvila inovacijo na področju pohištve-
nih funkcij – elemente čutnih zaznav z emocijskim vplivom, 
razvitih za blaženje in odpravljanje negativnih posledic so-
dobnega načina bivanja v zaprtih prostorih. Nova funkcija 
vpliva čutnih zaznav na trenutno ali želeno razpoloženje in 
počutje uporabnika deluje s sinhronim delovanjem vgrajenih 
komponent, na osnovi skrbno oblikovanih nastavljivih pre-
dlog, ki ponazarjajo doživetja iz narave.

Nagrajeni za inovativnost
ANA ŠUBIC

Domel si je prislužil srebrno nacionalno priznanje za inovacijo. Na 
sliki (od leve) dva izmed članov ekipe Matic Potočnik in Jan Koblar ter 
direktor razvoja Janez Rihtaršič. / Foto: Martin Pintar

Več na: info@lotric.si

PRIDRUŽI SE MLADEMU KOLEKTIVU 
TER KORISTI ŠTEVILNE UGODNOSTI 
ZA ZAPOSLENE.

LOTRIČ Meroslovje d.o.o.
Selca 163, SI–4227 Selca
E: info@lotric.si
W: www.lotric.si

Skupina LOTRIČ Metrology 
je uveljavljeno družinsko 

podjetje, ki v svojih podjetjih 
v Sloveniji in tujini zaposluje 
preko 180 strokovnjakov s 

področja meroslovja.

ZAPOSLUJEMO:
• LABORANT na področju DOLŽINE (M/Ž),
• LABORANT na področju MASA (M/Ž),
• INŽENIR na področju METALURGIJE (M/Ž).

Sledi nam na:

OGLAS Loški utrip 177x121,5 mm september 2023.indd   1 28. 09. 2023   12:33:41

Direktor Alplesa Primož Lušina z bronastim nacionalnim priznanjem 
ter generalna direktorica GZS Vesna Nahtigal in Rok Capl, v. d. 
direktorja agencije Spirit Slovenija / Foto: GZS



1. PARTICIPATIVNI PRORAČUN
Participativni proračun je sistem razporejanja dela proračunskega 
denarja tako, da pri odločanju o njegovi porabi sodelujejo nepo
sredno občanke in občani občine. Na ta način je omogočeno, da 
sami predlagajo in odločijo, kateri projekti so zanje pomembni in 
bi lahko prispevali k izboljšanju kakovosti bivanja v občini.

V proračunu Občine Železniki za leto 2024 bo za participativni pro
račun namenjenih 74.000 EUR z DDV.

2. NAMEN IN CILJI
S participativnim proračunom želi Občina Železniki občanke in 
občane vključiti v proces soodločanja pri razporejanju dela prora
čunskega denarja, pridobiti projektne predloge po meri občanov 
in hkrati izboljšati učinkovitost porabe skupnih sredstev, krepiti 
participacijo v domačem okolju ter izboljšati kakovost življenja v 
občini.

Z javnim pozivom želi Občina Železniki pridobiti projektne predlo
ge na šestih območjih občine, ki bodo v naslednji fazi izbrani na 
podlagi glasovanja občank in občanov.

3. OBMOČJA IZVAJANJA PARTICIPATIVNEGA PRORAČUNA
Z namenom čim bolj enakomerne porazdelitve projektov so obliko
vana naslednja območja – krajevne skupnosti:

OBMOČJE IZVEDBE PROJEKTA, razpoložljiva sredstva
KS DAVČA do 6.000 EUR 
KS DOLENJA VAS do 6.000 EUR
KS DRAŽGOŠE – RUDNO do 6.000 EUR
KS SORICA do 6.000 EUR
KS SELCA do 10.000 EUR
KS ŽELEZNIKI do 40.000 EUR

4. POSTOPEK IZVEDBE PARTICIPATIVNEGA PRORAČUNA
1. ODDAJA PREDLOGOV

Občani in občanke s stalnim prebivališčem v občini Železniki lah
ko oddajo projektne predloge na obrazcu za oddajo projektnih 
predlogov:
• preko spletne aplikacije »participativni proračun«,
•  po pošti na naslov: Občina Železniki, Češnjica 48,  

4228 Železniki, s pripisom »participativni proračun«,

•  osebno v glavni pisarni Občine Železniki, Češnjica 48,  
4228 Železniki ali

• po elektronski pošti na naslov: uprava@obcina.zelezniki.si.

Obrazec za oddajo projektnega predloga po pošti je dostopen na 
spletni strani www.zelezniki.si, v Ratitovških obzorjih in v glavni 
pisarni Občine Železniki.

V primeru oddaje projektnega predloga na tiskanem obrazcu bo 
predlog v aplikacijo vnesel uslužbenec Občine Železniki.

Projektni predlogi se lahko oddajo od 26. 9. 2023 od 00.00 dalje, 
oddani pa morajo biti:
•  do 13. 10. 2023 do 23.59 v spletni aplikaciji »participativni 

proračun« na spletni strani Občine Železniki www.zelezniki.si ali 
po elektronski pošti na naslov: uprava@obcina.zelezniki.si ali

•  do 13. 10. 2023 do 13.00 v glavni pisarni Občine Železniki, 
Češnjica 48, 4228 Železniki ali

•  do 13. 10. 2023 na pošti in poslani na naslov Občina Železniki, 
Češnjica 48, 4228 Železniki.

Vse v roku prejete projektne predloge evidentira občinska uprava.

2. POGOJI ZA KANDIDIRANJE NA JAVNEM POZIVU

Projektni predlog mora ustrezati naslednjim pogojem:
•  projekt prispeva k uresničevanju javnega interesa na območju 

občine Železniki,
•  je takšne narave, da bo nosilec projekta lahko Občina Železniki,
•  je skladen z razvojnimi usmeritvami Občine Železniki, predvsem 

s Strategijo razvoja Občine Železniki za obdobje 2022–2028, s 
strategijami in programi razvoja posameznih področij,

• projekt bo izveden na območju občine,
•  projekt še ni uvrščen v proračun občine in ne ustreza pogojem 

za nepovratna finančna sredstva, ki jih predlagatelji lahko 
pridobijo na rednih razpisih Občine Železniki,

•  projekt ne predlaga izvedbe in financiranja že obstoječe in 
financirane redne dejavnosti,

• je finančno ovrednoten minimalno 1.500 EUR z DDV.

3. NAČIN IZVEDBE IZBORA PROJEKTOV

V prvi fazi bo preverjena skladnost predlogov s pogoji; izločeni 
bodo tisti predlogi, ki pogojev ne bodo izpolnjevali. Predlogi, 
za katere bo ugotovljena skladnost s pogoji, bodo v drugi fazi 
preverjeni z vidika izvedljivosti, zlasti bo preverjen časovni, eko
nomski, finančni, zakonodajni, zemljiškoknjižni vidik, kakor tudi 
vidik vzdržnosti predlaganega projekta.

OBČINA ŽELEZNIKI
Češnjica 48, 4228 Železniki, tel.: (04) 5000000, epošta: uprava@obcina.zelezniki.si
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Na podlagi 4. člena Pravilnika o postopku izvedbe participativnega proračuna v Občini Železniki župan objavlja

Javni poziv občankam in občanom občine Železniki za oddajo projektnih predlogov  
za participativni proračun za leto 2024



Pravočasno prispele predloge bo preučila strokovna komisija za 
participativni proračun v sodelovanju s strokovnimi službami Ob
čine Železniki. V primeru, da projektni predlog zahteva poseg na 
zasebnem zemljišču, je predlagatelj dolžan predložiti soglasje las
tnika zemljišča.

Projektni predlogi, ki so skladni s pogoji, se v drugem koraku pre
verijo še z vidika izvedljivosti, in sicer, ali:
•  prispevajo k uresničevanju javnega interesa in se izvajajo na 

območju občine Železniki,
•  prispevajo k namenom tega poziva: spodbujajo aktivno participacijo 

in vključenost občanov, dvigajo kakovost bivanja v lokalnem okolju, 
gradijo skupnostni pristop in so namenjeni splošni javni uporabi,

•  so takšne narave, da jih bo Občina Železniki lahko izvedla v 
okviru občinskih zmogljivosti in zakonskih pristojnosti,

• so skladni z zakonodajo in veljavnimi občinskimi akti,
• so realno izvedljivi v predlaganem proračunskem letu 2024,
•  so umeščeni v enega od šestih območij znotraj občine, 

opredeljenih za participativni proračun.

Vsi predlogi, ki bodo ustrezali pogojem in bodo ocenjeni kot izved
ljivi, bodo uvrščeni na glasovanje in bodo javno objavljeni.

4. GLASOVANJE

Po potrditvi seznama projektnih predlogov bo na spletni strani 
Občine Železniki objavljeno vabilo s seznamom projektnih predlo
gov, ustreznih za glasovanje.

Glasovanje o projektnih predlogih bo predvidoma potekalo od  
27. 11. 2023 od 00.00 do 1. 12. 2023 do 23.59 na spletni strani 
Občine Železniki. V predvidenem terminu za glasovanje bo možno 
glasovati tudi osebno na sedežu občine. Natančnejši termin in lo
kacije za osebno glasovanje bo objavljen naknadno.

Glasovali bodo lahko tiste občanke in občani, ki bodo imeli na dan 
13. 10. 2023 stalno prebivališče v občini Železniki in bodo na dan 

27. 11. 2023 stari 15 let ali več. Za glasovanje v aplikaciji participa
tivni proračun bo treba pred oddajo glasu  vnesti osebne podatke: 
ime in priimek, naslov, rojstni datum.

Vsak upravičenec za glasovanje ima pri glasovanju en (1) glas za 
projektne predloge iz svojega območja.

Predvidoma 1. 12. 2023 ob polnoči se bo faza glasovanja zaključi
la, glasovanje bo onemogočeno. Izglasovani projekti bodo javno 
objavljeni in do višine sredstev za posamezno območje participa
tivnega proračuna uvrščeni v predlog proračuna, ki ga bo župan 
posredoval občinskemu svetu v obravnavo in sprejem.

5.  UMESTITEV IZGLASOVANIH IN IZBRANIH PROJEKTOV  
V PRORAČUN

Po izvedbi glasovanja in pridobitvi uradnih rezultatov glasovanja 
strokovna komisija razvrsti izglasovane projektne predloge ter jih 
potrdi kot izbrane glede na razpoložljiva sredstva za posamezno 
območje.

Med izglasovane projekte za posamezno območje se umestijo 
projekti po vrsti glede na število prejetih glasov, dokler skupna 
vrednost projektov ne zapolni ali preseže predvidenega zneska 
za posamezno območje. Če imata dva ali več projektnih predlogov 
enako število glasov in obeh oziroma vseh ni mogoče potrditi za 
izvedbo, o tem, kateri projektni predlog bo izveden, odloči stro
kovna komisija.

Postopek potrjevanja se izvede za vsako od šestih območij pose
bej. Strokovna komisija pripravi končni predlog projektov za uvr
stitev v proračun Občine Železniki za proračunsko leto 2024 in ga 
posreduje občinski upravi, ki izvede ustrezen postopek.

Župan Občine Železniki
MARKO GASSER, l.r.
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O predlaganih projektih bodo glasovali občani

Občina Železniki do 13. oktobra zbira 
projektne predloge za participativni 
proračun za prihodnje leto. Tokrat ga 
bodo pripravili tretjič, znova v višini 74 
tisoč evrov. Projekte, za katere bo komi-
sija ocenila, da so primerni za izvedbo, 
bodo uvrstili v nadaljnje glasovanje, ki 
ga bodo izpeljali prvič. Doslej je namreč 
projekte za izvedbo izbrala komisija, po 
novem pa bodo o njih odločali občani. 
Glasovanje bo predvidoma med 27. no-
vembrom in 1. decembrom, izvedeni pa 
bodo projekti z največ prejetimi glasovi 
na posameznem območju.
V letošnji participativni proračun je 
bilo uvrščenih trinajst projektov. To so: 

dograditev plezalne stene v Osnovni 
šoli (OŠ) Železniki, akustična ureditev 
jedilnice OŠ Železniki, izdelava projek-
tne dokumentacije za ureditev območja 
nekdanje šole v Podlonku in za parkir-
ni prostor Bele trate v Dašnici, obnova 
sanitarnih prostorov v nekdanji šoli v 
Martinj Vrhu in igral v Športnem par-
ku Dašnica, ureditev vaškega parka v 
Selcih, izdelava projektne dokumenta-
cije za rekonstrukcijo objekta Krajevne 
skupnosti (KS) Dolenja vas v središču 
vasi, akustična ureditev dvorane gasil-
skega doma na Rudnem, sprehajalna 
pot mimo Davških slapov ter v KS Sorica 
obnova prostorov stare pošte v Grohar-
jevi hiši, nakup defibrilatorja za gasilce 
in umetniška poslikava javnih površin.

Letos so v okviru participativnega proračuna 
poskrbeli tudi za akustično ureditev dvorane 
gasilskega doma na Rudnem.

ANA ŠUBIC
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1. PREDLAGATELJ/-ICA

Ime in priimek:                                                                                                                                    Rojstni datum:

Naslov: 

Elektronska pošta:                                                                                                                              Telefon:

Sopredlagatelji (imena in priimki):

2. OSNOVNI PODATKI O PROJEKTU
Ime oziroma naziv projekta:

OBMOČJE IZVEDBE:
(Označi območje)

 OBMOČJE 1: KS Železniki, do 40.000 EUR z DDV  OBMOČJE 4: KS Dolenja vas, do 6.000 EUR z DDV

 OBMOČJE 2: KS Selca, do 10.000 EUR z DDV  OBMOČJE 5: KS Dražgoše – Rudno, do 6.000 EUR z DDV

 OBMOČJE 3: KS Davča, do 6.000 EUR z DDV  OBMOČJE 6: KS Sorica, do 6.000 EUR z DDV

SKLADNOST Z NALOGAMI OBČINE:
(Označi področje projekta)

   Omogočanje pogojev za gospodarski razvoj občine tako, da v okviru svojih pristojnosti občina opravlja naloge, s katerimi ureja 
področje gospodarstva, turizma in kmetijstva.

   Ustvarjanje pogojev za izobraževanje odraslih, pospeševanje raziskovalne, kulturne, mladinske in društvene dejavnosti ter razvoj 
športa in rekreacije.

    Skrb za varstvo zraka, tal, vodnih virov, virov pitne vode, za varstvo pred hrupom, za zmanjševanje količin odpadkov, njihovo 
reciklažo in ponovno uporabo ter opravljanje drugih dejavnosti varstva okolja.

  Izgradnja in posodobitve igrišč za šport in rekreacijo ter otroških igrišč, parkov, trgov in drugih javnih površin. 
  Drugo.

KRATEK OPIS PROJEKTNEGA PREDLOGA:
Zakaj in za koga je projekt potreben? Katero temo, težavo oz. izziv pobuda naslavlja?

Kaj konkretno predlagate? Kaj je bistvo vašega predloga? Kaj se bo zgodilo oz. kaj želite spremeniti?

Kako naj bi se projekt izvedel? Katere aktivnosti bi bilo treba izpeljati? Navedite konkretne dejavnosti.

PARTICIPATIVNI PRORAČUN OBČINE ŽELEZNIKI ZA LETO 2024
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Na kateri mikrolokaciji/naslovu/parceli/katastrski občini bi se projekt izvedel?

Kdaj naj bi se projekt izvedel?

Kako bo izvedba izboljšala kakovost življenja prebivalcev kraja?

3. FINANČNO OVREDNOTENJE PROJEKTNEGA PREDLOGA
Projektni predlog naj bo finančno ovrednoten in razdeljen po ključnih postavkah. Finančno vrednotenje naj bo čim bolj realno, izhaja naj 
iz priloženega ponudbenega predračuna. Upoštevajo naj se maks. dodeljena sredstva za vaše območje.

DEJAVNOST PREDRAČUN/SPECIFIKACIJA STROŠEK Z DDV

SKUPAJ Z DDV

4. PRILOGE
1. Ponudbeni predračun, načrti, skice, fotografije ali druga dokumentacija v povezavi s projektom.
2. Soglasje lastnika zemljišča, če gre za zemljišče v zasebni lasti.

5. IZJAVA
Z oddajo predloga projekta izjavljam, da so vsi navedeni podatki resnični in da imam z dnem oddaje projektnega predloga stalno biva-
lišče v občini Železniki.

Z oddajo predloga projekta dovoljujem, da za potrebe participativnega proračuna občinski organi Občine Železniki preverijo verodo-
stojnost osebnih podatkov (ime, priimek, naslov stalnega bivališča, rojstni datum) iz uradnih evidenc in zbirk osebnih podatkov pri 
upravljavcih zbirk osebnih podatkov, tudi podatkov, ki štejejo kot občutljivi osebni podatki skladno z določbami zakona, ki ureja varstvo 
osebnih podatkov, in zakona, ki ureja splošni upravni postopek.

Z oddajo predloga projekta dovoljujem obdelavo osebnih podatkov za potrebe participativnega proračuna.

Občina Železniki se zavezuje, da bo uporabljala posredovane podatke le za namen predmetnega projekta ter v skladu z vsakokratnim 
veljavnim Zakonom o varovanju osebnih podatkov ter Uredbe GDPR.

                                                       (podpis)
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Na Podružnični šoli Davča imamo leto-
šnje leto dva prvošolca, ki so ju preostali 
učenci že lepo sprejeli medse. A stanje z 
vpisom otrok je zadnja leta skrb vzbu-
jajoče. Res je, da je bilo obdobje manjših 
generacij in s tem posledično manjše šte-
vilo šoloobveznih otrok. A hkrati se je ve-
liko staršev odločilo za vpis svojega otro-
ka v matično šolo v Železnike oziroma v 
osnovno šolo v Cerknem. Ta delež otrok 
trenutno predstavlja polovico. Šoloobve-
znih otrok med 1. in 5. razredom je v vasi 
Davča 14. Od teh pa šolo v Davči obiskuje 
7 otrok, ki so združeni v en kombinirani 
oddelek od 1. do 5. razreda (4. razreda ni).
Podružnične šole imajo številne pred-
nosti. Delo v kombiniranem oddelku 
otroka spodbudi k večji samostojnosti 
in ustvarjalnosti. Učitelj lahko hitro 
zazna potrebe otrok ter pouk primerno 
prilagodi učencem ter njihovim zmo-
žnostim. Velika prednost vaških šol je 
tudi v tem, da so v naravi in otrokom 
omogočajo, da več časa preživijo zunaj, 
kot bi ga v šoli sredi mesta.
Delo na podružnični šoli zahteva uspo-
sobljene in izkušene učitelje, ki znajo 
delo v razredu primerno načrtovati in 
poskrbeti za motiviranost učencev pri 
pouku. Hvaležni smo, da imamo takšne 
učiteljice tudi v Davči.
Potrebe podeželskih prebivalcev se skozi 
čas spreminjajo in zelo pomembno je, da 
se temu prilagodi tudi šola. Starši so zara-
di svojih služb odsotni dlje časa in v tem 
času morajo imeti zagotovljeno varstvo 
otroka. Zavedajoč se potreb naših kraja-
nov, smo na podružnični šoli Davča že 

z uvedbo devetletke organizirali jutranje 
varstvo vozačev, v šolskem letu 2020/2021 
pa smo dobili še podaljšano bivanje. Var-
stvo vozačev se začne ob 6.30, podaljšano 
bivanje pa se zaključi ob 15. uri. Davča je 
največja slovenska vas, kar pomeni, da je 
šolski prevoz pri nas izredno pomemben. 
Tako imamo organiziran prevoz s kom-
bijem od hišnega praga do šole in nazaj. 
Urnik šolskih prevozov se, kolikor je le 
mogoče, prilagaja potrebam staršev in 
njihovim urnikom. Poleg šolske malice 
imajo učenci v šoli tudi kosilo, ki nam ga 
iz Železnikov pripelje kuharica.
Podružnične šole se nahajajo v lokal-
nem okolju in so pomemben del vaške-
ga življenja ter kulturnega dogajanja v 
vasi. Zavedati se moramo, da dokler je v 

kraju šola in so v njej otroci, kraj živi. Ko 
šolo zaprejo, poti nazaj ni več. Ostane le 
še prazna stavba.
V največji možni meri so se podružnič-
ne šole prilagodile potrebam staršev. 
Upamo, da bodo starši prepoznali pred-
nosti podružničnih šol in se odločili za 
vpis otrok vanje. Kljub trenutno nizke-
mu številu otrok v Podružnični šoli Dav-
ča upamo na boljšo prihodnost. Zadnja 
leta imamo v Davči veliko rojstev. V 
prihodnjih petih letih bo šoloobveznih 
otrok, primernih za vpis v Podružnič-
no šolo Davča, najmanj 23. To pa je zelo 
lepo število otrok za vaško šolo. Zdaj pa 
je na nas, starših, da prepoznamo pred-
nosti podružnične šole in jo ohranimo 
pri življenju še za naše zanamce.

Podružnične šole so srce podeželja
Novo šolsko leto se je dobro začelo, a krajani Davče zaskrbljeno pogledujemo v 
prihodnost v povezavi z ohranitvijo naše šole.

TINA JEMEC

Na prvi šolski dan so otroci zaigrali igrico Repa velikanka. / Foto: Martina Peternelj

Rodili sta: Jerneja Fajfar iz Spodnje Sorice Tiborja in Nataša Egart iz Zgornje Sorice Davida.

Podatke smo s privoljenjem staršev zbrali na podlagi vlog za dodelitev prispevka ob rojstvu otroka. Seznam vseh 
novorojencev je tako lahko še daljši, čestitke in dobre želje pa izrekamo tudi mamicam, katerih imena tu niso 
zapisana.

Martina Logar, svetovalka za družbene dejavnosti, Občina Železniki
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Galerija Muzeja Železniki sledi svojemu 
poslanstvu, saj so pred tednom dni v 
njej pripravili že sedmo letošnjo razsta-
vo. Tokrat se s svojimi umetniškimi deli 
predstavlja znana slikarka Klementina 
Golija, in kot je v nagovoru dejal ume-
tnostni zgodovinar Boštjan Soklič, tudi 
ena vidnejših ambasadork slovenske li-
kovne umetnosti zunaj naše domovine.
»V tej galeriji sicer razstavljam prvič, sem 
pa zelo vesela povabila, saj so mi Žele-
zniki in celotno okolje Selške doline zelo 
blizu. Kot otrok sem se s starši pogosto 
vozila tod mimo, predvsem v Sorico, v 
Geblerje, od koder izhaja moj oče Franc, 
in pa pozimi tudi na Soriško planino. Ti 
kraji so se mi vtisnili globoko v spomin, 
še posebno hiša v Geblerjih, ki jo je oče 
podedoval od svojega očeta in ima boga-
to zgodovino, saj je v njej nekaj časa ži-
vel tudi impresionist Ivan Grohar,« pove 
Klementina Golija in poudari, da je hiša 
genius loci tega okolja in zato tudi ona 
čuti krajevno pripadnost. Ob tem pa do-
daja: »V tej hiši je nastala moja prva slika 
v tehniki olje na platno. Zasnova slike je 
klasična, to je bil čas učenja osnov per-
spektive, kompozicijskih principov in 
barvnih kontrastov. Mislim, da je bilo ob 
koncu osnovne šole.« Slika je še vedno 
v hiši v Geblerjih, Klementina Golija pa 
že vrsto let v prvi vrsti ustvarja v meša-
ni tehniki – kolažu in akrilnih barvah. 
Na tokratni razstavi predstavlja dela iz 

dveh ciklov, Potovanje skozi čas in Vme-
sni prostor, namenoma – prav zato, ker 
se vrača v kraje svoje mladosti – pa je raz-
stavi dala naslov Beležke spominjanja. 
Kot pove, gre za občutja oziroma zaznave, 
ki se globoko vpišejo v polje dolgoročnega 
in kratkoročnega spomina. Kadar stoji 
pred platnom, gre za transformacijo teh 
zaznav v likovne podobe, slikarske kom-
pozicije. Vse, kar človek doživi, se vpisuje 
v spomin, med postopkom ustvarjanja se 
to izrazi v različnih likovnih tehnikah.
Slikarka je izbrala dela, ki jih med seboj 
tako po barvnih soskladjih kot po vsebini 
povezuje neka rdeča nit. »Slike so – če-
prav predstavljeni na abstrakten način 
– sodobni pejsaži. Nekateri izmed njih so 
deljeni po horizontalnih plasteh, pri dru-
gih se slikovno polje deli po vertikali. Če 

prve zaznamujejo odnos med zemeljskim 
in duhovnim, druge simbolizirajo prete-
klost, sedanjost in prihodnost. Projekcijo 
prihodnosti predstavljam z izkušnjo pre-
teklosti ter tako povezujem prostor in čas 
v neko zgodbo, v likovno pripoved.«
Ali kot je v nagovoru zaključil Boštjan So-
klič: »Oblike in barve, različne črtne in 
tonske vrednosti, razkrivajo v vsakem 
detajlu likovnih del Klementine Golija 
globoko doživljanje sveta, njen poziti-
ven odnos do življenja, neomajno vero 
v umetnost in umetniško izpoved.« In v 
nadaljevanju: »V preobilju virtualne in 
elektronske umetniške produkcije je njen 
slikarski prispevek še kako dragocen.«
Občinstvo je v glasbenem programu z 
igranjem na diatonično harmoniko nav-
dušil šestošolec Gašper Šolar iz Dražgoš.

Sodobni pejsaži preteklih spominov
Ves oktober bo Galerija Muzeja Železniki v znamenju Beležk spominjanja. Tako je 
razstavo svojih likovnih del naslovila magistra umetnosti Klementina Golija, ki 
Selško dolino nosi v svojem otroškem spominu, saj po očetu izhaja iz Sorice.

IGOR KAVČIČ

Klementina Golija razstavlja v Železnikih. / Foto: Simon Benedičič
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IME PREDMETA: 
Nastavek za podzemni hidrant (inv. št. 
Že 1558)

OPIS PREDMETA
1. material in tehnika: kovina, zlitine
2. višina: približno 100 centimetrov
2. leto prihoda v muzej: 2008

Gasilska zbirka je v Muzeju Železniki 
že 45 let. PGD Železniki je namreč svojo 
osemdesetletnico obeležil z gledališko 
predstavo, s podelitvijo priznanj in odli-
kovanj članom, z gasilsko parado, ve-
selico in muzejsko razstavo v Plavčevi 
hiši. Na njej so bila predstavljena tudi 
preostala gasilska društva, ki delujejo 

v okolici. V času od takrat se je zbir-
ka bogatila s podatki, fotografijami in 
predmeti. Na dopolnjeni razstavi bodo 
na ogled tudi predmeti, ki so bili doslej 
shranjeni v muzejskem depoju. Odprtje 
dopolnjene gasilske muzejske zbirke bo 
v četrtek, 5. oktobra, ob 17. uri.
Nov predmet na razstavi je nastavek za 
podzemni hidrant. Podzemne hidrante 
vgrajujejo na območjih, kjer ni prostora 
za nadzemne oz. bi ti ovirali promet ali 
karkoli drugega. V primeru požara mo-
rajo gasilci uporabiti nastavke za te hi-
drante. Nastavek se uporablja za odvzem 
vode iz podzemnega hidranta in dovod 
vode na določeno lokacijo. Nastavek, ki 
je del dopolnjene muzejske razstave, je 
bil izdelan v podjetju Unitas Ljubljana, s 
številko 1461. Uporabljali so ga gasilci PGD 
Železniki, v muzej pa prinesli leta 2008.

Turistično društvo (TD) Sorica je drugo nedeljo v septembru 
uspešno izpeljalo etnološko, kulturno in zabavno prireditev Poz-
drav jeseni. »Kot običajno smo člani TD s pomočjo turističnega 
podmladka in zagnanih mentoric Mateje Vozelj in Katje Gartner 
pripravili bogat kulturni in glasbeni program. Predstavili so se 
tudi mladi plesalci pod mentorstvom Tine Pintar in glasbeni or-
kester pod taktirko Anike Čemažar,« je pojasnila predsednica TD 

Polona Golija. Z letošnjo prireditvijo so se navezali tudi na temo 
drobnice, saj je dan pred tem v Sorici potekal Praznik drobnice 
z državnim tekmovanjem v striženju ovc. »Ker v TD zadnja leta 
dajemo poudarek ozaveščanju o zgodovini Sorice, smo raziskali, 
kako je bilo z drobnico v preteklosti,« je dodala.
Predstavili so tudi delovanje TD in dejavnosti, izvedene na po-
dročju mednarodnega povezovanja z Innichenom, ter druge ak-
tivnosti, ki jih člani izvajajo na področju ohranjanja soriškega 
narečnega govora, stavbne in kulturne dediščine ter obnove sta-
re pošte v sodoben in interaktiven prostor za kulturno, muzej-
sko in turistično dejavnost. V letošnjem letu projektna skupina 
znotraj TD pod okriljem ddr. Mihe Marklja pripravlja posodo-
bitev slovarja soriških narečnih besed – knjižice Longa Conga.
Na prireditvi so podelili tudi praktične nagrade za najbolj 
zavzete pohodnike, ki so zbrali pet ali deset žigov v pohodni 
knjižici Sor'ški pohodi.
Po koncu uradnega programa je za zabavo skrbel ansambel 
Razgled. Obiskovalcem so se predstavili tudi lokalni ponudniki 
domačih izdelkov in dobrot, poleg tega se je bilo možno udele-
žiti izdelovanja sveč iz satnic in izdelovanja izdelkov s tehniko 
mokrega polstenja volne pod vodstvom Nine Možina.
»Ker je tudi vreme dobro služilo, je bil obisk zelo dober, pred-
vsem pa smo zadovoljni, da smo s krasno prireditvijo zaklju-
čili letošnje načrtovane dogodke,« je poudarila Polona Golija.

Predstavljamo predmet iz dopolnjene gasilske zbirke, ki jo v Muzeju Železniki 
odpiramo v četrtek, 5. oktobra, ob 17. uri.

KATJA MOHORIČ BONČA,  
MUZEJ ŽELEZNIKI

ANA ŠUBIC

Nastavek za podzemni hidrant  
/ Foto: Katja Mohorič Bonča

Bogat kulturni in glasbeni program je obogatil tudi orkester pod 
taktirko Anike Čemažar.

Zgodbe muzejskih predmetov: Nastavek za  
podzemni hidrant

Pozdrav jeseni
Tradicionalna prireditev v Sorici je privabila številne obiskovalce.
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Na Puču v Martinj Vrhu, kjer sta bila leta 1944 ustanovljena Ško-
fjeloški odred in Gorenjsko vojno območje, je bilo septembra 
tradicionalno srečanje borcev gorenjskih partizanskih enot in 
podpornikov, ki ga prireja Združenje borcev (ZB) za vrednote NOB 
Škofja Loka. Poklonili so se partizanom, ki so se borili za našo 
domovino, ob Kajuhovem letu pa tudi spominu na pesnika Karla 
Destovnika - Kajuha. »Slovenci zaradi svoje pestre zgodovine boja 
za svoj obstoj potrebujemo skupni zgodovinski spomin, ki ne sme 
biti omejen na zadnjih 32 let, temveč moramo ohranjati kulturo 
spominjanja 20. in 21. stoletja, ki nam pomaga oceniti dogajanja 
o trnovi poti, ki nas je pripeljala do samostojne države,« je udele-
žence nagovoril veteran vojne za Slovenijo in član združenja Sever 
Branko Celar. V programu so sodelovali člani KUD-a France Koblar, 
pevec Tone Habjan in Nejc Jemc s harmoniko.

V RD Železniki so sredi septembra obeležili 
70. obletnico ustanovitve. Praznovanje so 
združili z vsakoletnim srečanjem članov 
pri ribiškem domu na Rudnem, kjer so 
se jim pridružili vabljeni gostje vključno 
s predsednikoma Ribiške zveze Slovenije 
(RZS) Miroslavom Žaberlom in Zveze ribi-
ških družin Ljubljana Mirom Mahničem 
ter podžupanom Janezom Habjanom.
»Vsi dosedanji predsedniki naše RD, člani 
upravnih odborov in ostali ribiči smo se 
vsa ta leta trudili za ohranjanje vodnega 
življa v Selški Sori in njenih pritokih, se 
ukvarjali z ribogojstvom in izvajali špor-
tni ribolov,« je poudaril predsednik RD 
Ferdinand Šmid. Dotaknil se je tudi gra-
dnje protipoplavnih ukrepov na Selški 
Sori in nekaterih pritokih ter dodal, da 
projektanti in izvajalci del niso povsod 
upoštevali želja ribičev glede dostopnosti 
do vode, tolmunov pod jezovi, pragov in 
skrivališč za ribe. Po koncu gradnje želijo 
v njihove vode čim prej naseliti ustrezno 
število in vrsto rib.

PRIZNANJA ZASLUŽNIM ČLANOM
Miroslav Žaberl je pohvalil člane RD Že-
lezniki, ki vzorno gospodarijo s svojim 
ribiškim okolišem, čeprav Selška Sora 
zaradi protipoplavnega urejanja že dve 
leti teče kalna. Ob 70-letnici je RD Žele-
zniki izročil jubilejno listino RZS s pla-

keto, poleg tega pa so zaslužnim članom 
podelili 16 državnih in pet družinskih 
priznanj. Red za ribiške zasluge prve sto-
pnje RZS so prejeli Matevž Lotrič, Zdrav-
ko Valentinčič in Marjan Kalan, red za 
ribiške zasluge druge stopnje Vili Cvek, 
Vojko Šmid, Silvo Korošak in Vito Logar, 
red za ribiške zasluge tretje stopnje Mira 
Golja, Stane Mohorič, Uroš Pintar, Jernej 
Potočnik, Grega Čenčič, Silvo Bergant in 
Ivan Hervatski, znak za ribiške zasluge 
Vojko Dimitrijevič in Igor Karlovšek, pri-
znanja RD Železniki pa Gregor Demšar, 
Tomaž Župec, Simon Mohorič, Mehmed 
Bajrič in Tomaž Pohleven.
Kot je pojasnil Šmid, si v svoje vrste že-
lijo privabiti nove člane in mlade ribiče. 
Imajo 36 članov, od tega je ena članica 
– Mira Golja, in dva mlada ribiča: Svita 
Šubica in Tilna Egarta.
Selški ribiški okoliš zajema Soro od izvi-
ra do Praprotna z vsemi pritoki. V njih 
plavajo potočna postrv, šarenka, lipan, 

klen, pohra, blistavec, kapelj, donavski 
potočni piškur in rak koščak, v ribogojni-
ci na Rudnem pa člani RD gojijo potočno 
postrv in šarenko. Ribogojno dejavnost 
želijo dvigniti na nivo večje produktiv-
nosti in v prihodnosti začeti gojenje 
postrvi donavskega porekla namesto 
atlantskega. »Oživiti želimo gostinsko 
ponudbo v naših prostorih. Dobili smo 
nove najemnike, mlade gostince. Išče-
mo tudi zemljišče za ribnik, saj so pogoji 
za športni ribolov v Sori vedno slabši,« je 
dejal Šmid.
Po ustanovitvi v letu 1953 je bil prvi pred-
sednik RD Železniki Alojzij Basaj. Sledili 
so mu Niko Žumer, Alojzij Šturm, Rado 
Čenčič, Anton Žbontar, Matevž Pogačnik 
in leta 2013 zdajšnji predsednik Ferdi-
nand Šmid. Leta 1960 so uredili valilnico 
v objektu ob Kemperlovi žagi na Češnji-
ci, leta 1975 pa so so kupili zemljišče na 
začetku Rudna, kjer so v kasnejših letih 
zgradili ribiški dom in ribogojnico.

Jubilej ribičev
Letos mineva sedemdeset 
let od ustanovitve Ribiške 
družine (RD) Železniki.

ANA ŠUBIC

Prejemniki priznanj s predsednikoma RD Železniki Ferdinandom Šmidom (spredaj levo) in 
Ribiške zveze Slovenije Miroslavom Žaberlom (stoji desno) / Foto: Simon Benedičič

Predsednik ZB NOB Škofja Loka Franc Lušina in slavnostni govornik 
Branko Celar

Srečanje borcev na Puču



Na Zalem Logu so med 22. in 24. sep-
tembrom znova priredili Praznik zelja. S 
prireditvijo želijo ohranjati tradicijo, saj 
je njihova vas že od nekdaj močno pove-
zana z zeljem, je poudarila predsednica 
Kulturnega in turističnega društva Zali 
Log Klavdija Škulj. Tridnevni festival se 
je začel na petkov večer s koncertom Adi-
ja Smolarja, naslednji večer je prinesel 
komedijo Slovenska vicoteka, osrednje 
dogajanje, posvečeno zaloškemu zelju, 
pa so pripravili v nedeljo. Že prva dva 
večera sta naletela na dober odziv obi-
skovalcev in tudi zadnji dan je bil kljub 
slabemu vremenu obisk fenomenalen, 
je bila zadovoljna Klavdija Škulj.
V nedeljo so obiskovalci uživali v zeljnih 
jedeh. Vaški gostilničar Gregor Žbontar 
in domači kuharji so ponudili tri razli-

čice zeljnega kosila: segedin, klobaso z 
zeljnato solato in pleskavico na zeljni 
posteljici. Poleg tega je potekala degu-
stacija, za katero so domače gospodinje 
pod vodstvom Darje Čerin pripravile 
11 jedi: pico z zeljem, čokoladno torto 
z zeljem, zeljne polpete in pito, sladko 
zelje in joto, seveda pa ni šlo brez za-
loške zeljne potice in žganice – t. i. ze-
louca ... Dogajanje je popestril kulturni 
program. Zapeli so vaški otroci, prisluh-
niti je bilo možno tudi harmonikarjem 
iz Železnikov in citrarski skupini Noti-

ce, člani društva pa so odigrali skeča. 
Praznika zelja ni brez tržnice domačih 
dobrot, na kateri pa je bilo tokrat le ne-
kaj zeljnatih glav. Na društveni njivi so 
posadili dvesto sadik, a jih je le pet obli-
kovalo glave, prav tako niso mogli po-
nuditi zelja domačih pridelovalcev, saj 
ga tudi oni niso imeli. »Očitno bo slaba 
letina. Zelje se sicer pobira pred slano 
in ima še nekaj časa za rast. Če ne bo 
prehitro premrzlo, ga bodo morda vsee-
no lahko kaj ponudili kasneje,« je dejala 
Škuljeva.

Praznik zelja
Tradicionalni festival je na 
Zali Log privabil številne 
obiskovalce.

ANA ŠUBIC

Degustacija zeljnih jedi / Foto: Simon Benedičič

Alples d.d., Češnjica 48a, 4228 Železniki, Slovenija  Tel.: 04 51 18 304/306/307  www.alples.si  alples@alples.si 

Izdelava kuhinj
po meri!
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Boštjan Demšar se je leta 2019 skupaj z družino iz Železni-
kov preselil na Kitajsko, kjer je postal direktor Domelovega 
obrata. Kljub zahtevni službi se je tam po zgledu prijatelja 
Lojzeta, ki je ob svoji 50-letnici izdal knjigo, lotil ustvarjanja 
svojega knjižnega prvenca. Nastajal je tri leta, luč sveta pa 
ugledal letos poleti pod naslovom Mojih 48 + Zgodbe mlečnih 
možganov. Demšar je tako svoje letošnje srečanje z abraha-
mom zaznamoval tudi s knjigo avtobiografskih zgodb, ki jo 
je v domačih Železnikih predstavil julija, ko se je prvič po 
štirih letih za mesec in pol vrnil v Slovenijo. »Zelo prese-
nečeni smo, kako so nas ljudje z veseljem sprejeli,« nam je 
zaupal ob vrnitvi.
Knjiga ima zanimiv naslov. Mišljeno je bilo namreč, da bo 
izšla pri Demšarjevih 48 letih, a je vseeno ohranil to število in 
dodal še plus, saj je v tem času nabral še nekaj let. Navdih za 
»zgodbe mlečnih možganov« pa je dobil pri sodelavki, ki je pri 
27 letih izgubila mlečni zob.
Knjiga prinaša žalostne, vesele in tudi neverjetne avtobio-
grafske zgodbe. Pripovedi povzemajo del avtorjeve mladosti 
na Racovniku, kasnejša leta Na Kresu, dotaknejo se študent-

skega življenja v Ljubljani, slovenskih hribov in se raztegnejo 
od Rusije do Irana, od Los Angelesa do Kitajske … Kot ugo-
tavlja Demšar, je knjigo napisati težje, kot se zdi. Potrebne 
je veliko koncentracije, poglabljanja, razmišljanja. Določene 
dele je napisal v afektu, se je pa potrudil, da je bil korekten do 
vseh omenjenih oseb. Določene stvari je tudi izpustil, da ne 
bi koga užalil.
Kot lahko preberemo, si je ob pisanju knjige zagotovo stokrat 
prečistil oči, se zjokal in se spravil k sebi. »Zaradi vse sreče, 
ki mi je naklonjena, iz vse hvaležnosti, ki jo čutim do bližnjih 
oseb, zaradi vseh izkušenj in spominov, ki so me oblikova-
li v to, kar sem, kar sem postal in kar postajam,« je zapisal 
Demšar.
Vesel je bil tudi, da je njegovi knjigi piko na i dodalo nekaj 
ljudi, ki jih zares ceni, med njimi psiholog dr. Aleksander Za-
del, ki je po prebranem poglavju o Demšarjevem očetu med 
drugim zapisal, da je avtor zadel bistvo življenja, da piše z 
zdrave distance in da iz zgodbe dejansko privre na plan ži-
vljenje tako, kot je.
Kot pravi Demšar, ima zagotovo dovolj zgodb že za naslednjo 
knjigo. Samo z anekdotami s Kitajske bi lahko napolnil eno. 
Z ženo in otrokoma živi v več kot desetmilijonskem mestu 
Sudžou, približno sto kilometrov od Šanghaja. Pri vključitvi v 
novo okolje so jim bili v veliko pomoč tam živeči Slovenci. S 
sodelavci se dobro razume, kot pravi, so zelo pridni, zavzeti 
in ubogljivi. Čeprav so za njim zahtevna leta, Demšar ni ni-
koli obžaloval, da je sprejel službeni izziv na Kitajskem. Ob 
petdesetem rojstnem dnevu je našel nove izzive. Pravi, da se 
bo naučil kitajščino in igrati trobento, klarinet in saksofon pa 
igra že od mladih let.

Ob abrahamu izdal knjigo
Železnikar Boštjan Demšar, ki zadnja štiri leta živi na Kitajskem, je ob letošnjem 
srečanju z abrahamom izdal knjigo Mojih 48 + Zgodbe mlečnih možganov.

ANA ŠUBIC

Boštjan Demšar s svojim knjižnim prvencem / Foto: Gorazd Kavčič

Gorenjski glas je najbolj bran regionalni časopis v Sloveniji.

GORENJSKI GLAS V VSAK DOM NA GORENJSKEM 

14 dni brezplačnega  
časopisa 
Akcija 14 dni brezplačnega časopisa je namenjena  
vsem, ki Gorenjskega glasa še ne poznate ali 
ga kupujete v prosti prodaji. Podatke za dostavo  
pošljite na narocnine@g-glas.si ali pokličite 
051/682 217. Po preteku 14-dnevnega obdobja  
vam časopisa ne bomo več pošiljali, vas bomo  
pa poklicali, povprašali za mnenje in predstavili 
pogoje za naročnino. 

Pridružite se naši veliki družini naročnikov,  
ne bo vam žal! 

V akciji ne morejo sodelovati obstoječi naročniki in tisti, ki živijo na istem 
naslovu kot naročnik. Prav tako ne morejo sodelovati tisti, ki so obdobje 
brezplačne naročnine v zadnjem letu že izkoristili. 
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V Železnikih se še zelo dobro spomnimo, kako je, ko Sora po-
divja. In leta 2007 je pomoč k nam prihajala z vseh koncev. 
Letos je bilo naši občini skorajda prizaneseno, so pa poplave na 
žalost veliko huje udarile drugje, tudi v naši bližini. Zato se je 
Kulturno društvo (KD) ROV Železniki odločilo, da bo na 30. Kra-
walu zbiralo sredstva za oškodovane v avgustovskih poplavah.
V sklopu programa ob 30-letnici, ki je vključeval slavnostno 
akademijo, razstavo, delavnice ter sam festival, so bile vse dni 
na prizoriščih postavljene škatle za prostovoljne prispevke. 
Odziv je bil neverjeten. Honorarju so se v celoti ali vsaj delno v 
ta namen odpovedali vsi nastopajoči iz Železnikov, Tavžntroža 
iz Dolenjskih Toplic in Kamra z Bleda. Poleg njih se je odško-
dnini za uporabo travnika z istim namenom letos odpovedal 
tudi g. Peter Mesec. Na tem mestu se vsem lepo zahvaljujemo!
Skupaj z izkupičkom festivala je bilo na ta način zbranih 5100 
evrov. Sredstva smo prek Rdečega križa Slovenije – Območnega 
združenja Škofja Loka namenili dvema mladima družinama iz 
Škofje Loke, eni s popolnoma uničenim stanovanjem in drugi, 
glasbeni, s poplavljeno spodnjo etažo hiše, vsaki v višini dva tisoč 
evrov. Glasbeniku iz Mežice, ki ima prav tako uničeno stanovanje 

in glasbeni studio, pa smo namenili donacijo v višini 1100 evrov. 
KD Rov vabi še na koncerta v avlo Kulturnega doma Železniki, in 
sicer v soboto, 21. oktobra, na koncert pank rokerjev Toma Holli-
stona iz Kanade in Britanca Simona Wellsa s predskupino Bibli-
ban iz Slovenj Gradca, 28. oktobra pa se obeta še pankrokovski 
koncert nizozemskih Harries '89 in ajdovske predskupine Harry.

Krawal za oškodovane v zadnjih poplavah
S tridesetim festivalom smo za pomoč prizadetim v poplavah zbrali 5100 evrov.

KULTURNO DRUŠTVO ROV ŽELEZNIKI

Sredstva smo namenili trem oškodovancem: mladima družinama iz 
Škofje Loke in glasbeniku iz Mežice.

Cena velja za Yaris Cross 1.5 Luna in vključuje bon za financiranje. Povprečna poraba goriva za vozila Toyota Yaris Cross: od 4,4 do 6,2 l/100 km in emisije 
CO₂: od 100 do 140 g/km. Emisijska stopnja: za 1,5 EURO 6 AP. Emisije NOx: od 0,0033 do 0,0093 g/km. Ogljikov dioksid (CO₂) je najpomembnejši 
toplogredni plin, ki povzroča globalno segrevanje. Emisije onesnaževal zunanjega zraka iz prometa pomembno prispevajo k poslabšanju kakovosti 
zunanjega zraka. Prispevajo zlasti k čezmerno povišanim koncentracijam prizemnega ozona, delce PM10 in PM2,5 ter dušikovih oksidov. 10 letno jamstvo 
hibridne baterije velja ob rednih testih hibridne baterije (HHC) na 1 leto ali 15.000 prevoženih km (kar nastopi prej) pri pooblaščeni prodajno-servisni 
Toyotini trgovski mreži. Po preteku tovarniške garancije vam ponujamo brezplačno vključitev v program jamstva Toyota Relax (vse do starosti 10 let ali 
185.000 km). Slika je simbolična. Več na www.toyota.si

TOYOTA  
YARIS 
CROSS

OD  18.990 

€

  
Cesta Staneta  
Žagarja 65 b, 
4000 Kranj, 
04 280 90 00

HITRA DOBAVA

PREVERITE SEJEMSKE UGODNOSTI VSEH TOYOT IZ ZALOGE.
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Plezalno steno v telovadnici OŠ Železni-
ki so med poletnimi počitnicami obču-
tno povečali in tako ustvarili boljše po-
goje za plezanje. Kot je pojasnil učitelj 
športa in trener plezanja Aleš Jenster-
le, so pridobili dodatnih 67 kvadratnih 
metrov plezalnih površin, tako da ima 
zdaj mala balvanska stena 57 kvadra-
tnih metrov, velika stena pa 65 in še do-
datnih 17 kvadratnih metrov stranskih 
plezalnih površin. Investicijo so izpeljali 
s pomočjo 15 tisoč evrov iz patricipativ-
nega proračuna Občine Železniki in 18 
tisoč evrov, zbranih z dobrodelno akcijo, 
ki so jo po izgubi naravnega plezališča 
pod Sušo sprožili lokalni plezalci, na po-
moč pa so jim priskočili številni občani, 
podjetja in društva. Ves denar so porabi-
li za dograditev in opremljanje plezalne 
stene ter nakup blazin.
Kot je poudaril Jensterle, je plezalna ste-
na polno izkoriščena, namenjena pa je 
vadbi otrok in rekreativnih plezalcev. 
Plezanje namreč ni več organizirano le 
kot šolska dejavnost, pač pa po novem 
tudi kot vadba otrok in odraslih v okvi-
ru novoustanovljene športnoplezalne 
sekcije Planinskega društva za Selško 
dolino, ki jo prav tako vodi Jensterle.
V sklopu šolske interesne dejavnosti in 
razširjenega programa športa je orga-
niziranih pet skupin, v katerih 60 otrok 
vadi po eno šolsko uro na teden pred 

poukom ali po njem. Štiri vodi Jenster-
le, eno pa učiteljica športa Sara Luznar. 
»Glede na klice staršev je interesa še 
več, zato so nekateri otroci že v čakalni 
vrsti, da jih v oktobru razporedim ali 
najdem dodaten termin, da bodo ime-
li priložnost preizkusiti svoje plezalne 
spretnosti,« je pojasnil Jensterle.
Nekateri otroci poleg plezanja v šoli 
obiskujejo še vadbo v okviru društva, 
ki je za otroke organizirana v štirih 
1,5-urnih terminih na teden, eden od 
teh pa je namenjen družinski vad-
bi, kjer se otrokom lahko pridružijo 
starši, ki tudi sami plezajo. »Pri vadbi 
mi pomaga bodoči vaditelj športnega 

plezanja Nejc Bobar, po potrebi bosta 
asistirala tudi plezalca Tatjana Rant 
in Patrik Štupar, v nekaj letih pa bo 
treba usposobiti še kakšnega vaditelja 
športnega plezanja, glede na povečan 
interes, ki se bo zagotovo na neki toč-
ki ustalil. Pri organizaciji športnople-
zalne sekcije je s svojim znanjem zelo 
aktiven tudi alpinist Tomo Ceferin,« je 
povedal Jensterle. Prek društva je v ple-
zanje vključenih okoli 40 otrok in osem 
staršev, ta mesec pa vadbo prične tudi 
skupina odraslih rekreativnih plezal-
cev. Zainteresirani se za več informacij 
lahko obrnejo na Aleša Jensterla (040 
435 561, ajensterle@gmail.com).

Pretekli mesec se je zaključil letošnji 
Pokal polanskih puklov, v katerem 
so kolesarji tekmovali na štirih vzpo-
nih: na Stari vrh, Javorč, Lubnik in  
Blegoš. Skupaj je bilo 261 udeležencev, 
v moški konkurenci pa je skupni zma-
govalec postal Nejc Čenčič iz Selc. Tako 
visoko je prvič, potem ko je bil na Stari 
vrh in Javorč drugi, na Lubnik je zma-
gal, za konec pa je na Blegoš osvojil 9. 
mesto.

S sezono je lahko več kot zadovoljen, ne 
samo s tem, kar je pokazal na Pokalu 
polanskih puklov, ampak tudi na dru-
gih dirkah. »Na cestnem kolesu sem več 
zadnji dve leti, pred tem sem kolesaril 
z gorskim. Udeležujem se rekreativnih 
dirk, za kaj drugega so leta že šla mimo. 
Treniram, kolikor mi čas dopušča. Sem 
študent zadnjega letnika magisteri-
ja strojništva. Po koncu študija bo časa 
verjetno manj,« pravi Nejc Čenčič, ki je 
športnik že od mladih nog, saj je okrog 
deset let treniral plavanje.

Dograjena plezalna stena v Osnovni šoli (OŠ) Železniki je polno izkoriščena, 
na njej pa vadijo tako otroci kot tudi odrasli.

ANA ŠUBIC

MAJA BERTONCELJ

Po dograditvi plezalne stene so pogoji za plezanje v telovadnici OŠ Železniki veliko boljši.  
/ Foto: Gorazd Kavčič

Nejc Čenčič je letošnji skupni zmagovalec 
Pokala polanskih puklov med moškimi.  
/ Foto: Maja Bertoncelj

Za plezanje veliko zanimanja

Čenčiču Pokal polanskih puklov
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V nedeljo, 17. septembra, je v organi-
zaciji Turističnega društva (TD) Davča 
potekal tradicionalni, že 20. Pohod po 
Davči. Potekal je po Zgornji Davči, tako 
kot prvo leto. Pohodniki smo se zbrali 
pred muzejem v Davči in bili postreženi 
s kavo in piškoti. Število pohodnikov je 
bilo rekordno, zbralo se nas je kar 56. 
Pot nas je nato vodila mimo Podružnič-
ne šole Davča do domačije pr' Pagonu, 

kjer nam je lastnik prikazal vzrejo pa-
pig. Nadaljevali smo proti kmetiji pr' 
Zakovkarju, kjer se nam je odprl lep 
razgled na okoliške vasi Sorico, Torko, 
Ravne ..., in hribe – Soriško planino, 
Lajnar in Porezen, ki je bil zavit v meglo. 
Pri domačiji pr' Jurežu smo zavili proti 
Davškim slapovom. Na Kravjem lomu 
smo si ogledali lokacijo nekdanje jugo-
slovanske karavle in mesto, kjer je med 
2. svetovno vojno strmoglavilo nemško 
letalo. Ogledali smo si vse tri slapove 

in se nato okrepčali z domačimi do-
brotami na domačiji pr' Joškovcu. Sle-
dil je vzpon do domačij pr' Šebrejlencu, 
pr' Pavlinu in Štalcu, kjer smo dosegli 
najvišjo točko našega pohoda in pot na-
daljevali do domačije pr' Čumarju, kjer 
nam je prijazna gospodinja postregla s 
palačinkami. Sledil je spust po gozdni 
poti do orodišča PGD Davča in nato še 
hoja proti muzeju. Tu so nam člani TD 
ob igranju domačega harmonikarja Ju-
lija postregli okusen bograč in pijačo. V 
popoldanskih urah smo zadovoljni, pri-
jetno utrujeni in polni lepih vtisov odšli 
proti domu.

Dvajseti pohod po Davči
ANA DEJA PREZELJ

Na jubilejnem, dvajsetem pohodu je bilo rekordno število pohodnikov; zbralo se nas je kar šestinpetdeset.

KAKŠEN BO DOSTOP NA RATITOVEC V PRIHODNOSTI?
Nad Selško dolino se kot mogočen zid dviga greben Rati-
tovca. Čeprav ima skromno višino, njegovi najvišji vrhovi 
segajo nad zgornjo gozdno mejo. Nanj so z več strani spe-
ljane označene planinske poti, ki se vse po vrsti končajo 
pri Krekovi koči. Ljubitelje gora razveseljuje bogata gor-
ska flora (murke, planike, rumeni in panonski svišč, rodo-
dendron, kranjska lilija idr.). Razgled z Ratitovca se prište-
va med najlepše v slovenskih gorah. Krasi ga tudi, da kljub 
skromni višini do sedaj nanj niso vodile široke poti, ki bi 
omogočale dostop z motornimi vozili. Se pa že od nekdaj 
nanj brez problemov povzpnejo krave, ki se v poletnem 
času pasejo na vršnih planotah. Bilo bi dobro, da bi si vsi, 
še posebno pa Občina Železniki, prizadevali takšen Rati-
tovec (Gladki vrh) ohranili tudi za prihodnje rodove. Toda 
– temu ni tako.
V zadnjih dvajsetih letih je pretirano število cest prekriža-
lo planino Klom in Kosmati vrh. Takšno število cest nima 
nobenega gospodarskega pomena, so pa te ceste postale 
poligon za kros motorje, motorne sani, štirikolesnike, av-
tomobile ... tako v poletnem kot zimskem času. Kaže, da 
odgovornih to nič ne moti ...

Ker je tu zmanjkalo prostora za nadaljnjo gradnjo, so se 
prav sedaj gradbeni stroji (bager) usmerili proti do sedaj 
še nedotaknjenemu Gladkemu vrhu. V Planinskem dru-
štvu (PD) za Selško dolino in tudi številni drugi smo se 
zavzemali, da bi Pašno skupnost Ratitovec - Prtovč odvr-
nili od te namere. Na žalost pri tem nismo bili uspešni. Na-
črtovalca vlake, vodjo krajevne enote Zavoda za gozdove 
Slovenije v Železnikih, je podprla Občina Železniki, piko 
na i pa je postavil Zavod Republike Slovenije za varstvo 
narave, ki je izdal soglasje za načrtovano gradnjo.
Razočarani smo, da v času, ko se toliko govori o varstvu 
narave, Zavod Republike Slovenije za varstvo narave kljub 
več drugim možnim rešitvam izda soglasje za gradnjo 
nepotrebne poti, ki se bo po vsej verjetnosti v prihodnjih 
letih spremenila v cesto. Lahko rečemo, da se je na Rati-
tovcu (Gladki vrh) prav sedaj začela delati nepopravljiva 
škoda, ki bo za vedno spremenila njegovo podobo. Upa-
mo, da bodo podporniki tega projekta enkrat spoznali na-
pako, a bo na žalost za Ratitovec že prepozno.
V imenu nasprotnikov gradnje vlake zapisal  
Alojz Lotrič, predsednik PD za Selško dolinoPL
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Turistično društvo (TD) Selca je septembra priredilo tradicionalno 
prireditev Gremo gor. Okoli 70 pohodnikov se je tokrat odpravilo 
na 955 metrov visokega Sv. Miklavža, od tega 20 na zahtevnejši 
pohod čez štiri vrhove Gremo gor dol, preostali pa na krajši pohod 
Gremo gor. Kot je pojasnil predsednik TD Tomaž Habjan, je zahtev-
nejši pohod potekal v dveh skupinah, ki sta iz Selc krenili zgodaj 
zjutraj. »Najprej smo se povzpeli na Sv. Križ in nadaljevali čez Sv. 
Jedrt na Sv. Mohorja, kjer smo v Zabrekvah pripravili malico. Čez 
Dolenjo vas smo na Sv. Miklavža prispeli okrog 12. ure.« Udeležen-
ci krajšega pohoda so iz Selc proti Sv. Miklavžu krenili ob 10.30. 
»Na vrhu smo poskrbeli, da pohodniki niso bili lačni in žejni. Pri-
hodnje leto se vidimo na Sv. Križu,« je napovedal Habjan. A. Š.

Listje z drevja že odpada, poletje se je 
končalo. Ko se zaprejo ena vrata, se 
druga odprejo, in ko se nekaj lepega 
konča, se začne nekaj še bolj čudovitega 
– taborniško leto. To pa bo za društvo 
tabornikov Rod zelene sreče Železniki še 
posebno praznično in veselo. V prihaja-
jočem letu 2024 bomo namreč prazno-
vali zavidljivih 30 let delovanja!
Marljivi vodniki so sredi septembra za-
čeli vodova srečanja, otroci pa komaj 
čakajo na letošnje jesenovanje, ki bo 
potekalo med jesenskimi počitnica-
mi. Predstavitev taborništva je odlično 
uspela, penice so se prav lepo razto-
pile v naših ustih. Našim vrstam se 

je pridružilo veliko novih članov. Do-
brodošli med nami! Pripadniki naše 
organizacije so se ob koncu tedna od 
22. do 24. septembra udeležili tudi Re-
publiškega orientacijskega tekmo-
vanja v Ljubljani in v svoji starostni 
skupini zasedli odlično peto mesto. 
Seveda tudi letos nismo pozabili na po-

hajkovanje po naši gorati in gozdnati 
občini in smo za vas, občane in občanke, 
pripravili orientacijo. Potekala bo 8. ok-
tobra na Soriški planini. Izjemno veseli 
bomo vaše družbe, več informacij o do-
godku pa najdete na naši spletni strani. 
Skratka, čaka nas nekaj res prijetnih, v 
jesenske barve obarvanih mesecev!

Skok v jesen in okroglih trideset
Taborniki v nedeljo, 
8. oktobra, vabimo na 
občinsko orientacijo na 
Soriško planino.

ALJAŽ KMETEC

Predstavitev taborništva je odlično uspela. / Foto: Luka Kavčič

Pohodniki, ki so bili na zahtevnejšem pohodu preko štirih vrhov 
/ Foto: Gregor Habjan

Tokrat na Sv. Miklavža

Selčan Tomaž Habjan s priljubljeno dobrodelno katro še naprej 
pomaga ljudem v stiski. Z njeno pomočjo je za prizadete v avgu-
stovskih poplavah zbral 1228 evrov. K doniranju je vabil na sep-
tembrski Šuštarski nedelji v Tržiču, kjer so obiskovalci prispeva-
li 349 evrov, konec avgusta je na Majerskem smenju na Soriški 
planini zbral 468 evrov, odločil pa se je, da poplavljenim nameni 
še 411 evrov, zbranih v začetku julija na Čipkarskih dnevih v Že-
leznikih. Izkupiček z vseh treh prireditev je nakazal škofjeloške-
mu območnemu združenju Rdečega križa za pomoč prizadetim v 
poplavah. Habjan bo v nedeljo, 8. oktobra, s katro gostoval na 
festivalu Odmevi dediščine v Podbrdu in prav tako zbiral pomoč 
za poplavljene. A. Š.

S katro pomagal poplavljenim

Tomaž Habjan (desno) je za pomoč poplavljenim namenil tudi 
znesek, ki ga je zbral na Čipkarskih dnevih. / Foto: Simon Benedičič
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Prireditve v oktobru in novembru

Četrtek, 5. 10. 2023 •  Muzej Železniki, ob 17. uri

ODPRTJE GASILSKE ZBIRKE

Muzejsko društvo Železniki, Muzej Železniki, Javni zavod Ratitovec,  
T: 04 51 47 356

Sreda, 11. 10. 2023 •  Sorica in kmetija pr' Tolc, ob 17. uri

TEDEN PODEŽELJA NA LOŠKEM: TEMATSKI SPREHOD PO SORICI  
S KULINARIČNIM DOŽIVETJEM LOKALNIH DOBROT

Javni zavod Ratitovec, Razvojna agencija Sora, T: 04 51 47 356,  
E: turizem@jzr.si

Nedelja, 8. 10. 2023 • Soriška planina, ob 8.30

OBČINSKA ORIENTACIJA 2023

Društvo tabornikov Rod zelene sreče, E: rodzelenesrece@gmail.com

Sobota, 14. 10. 2023 • Športni park Rovn Selca, ob 20. uri

GASILSKA VESELICA PGD SELCA

PGD Selca, T: 031 505 581

Sobota, 21. 10. 2023 • avla Kulturnega doma Železniki, ob 20. uri

KONCERT TOM HOLLISTON & SIMON WELLS, PREDSKUPINA BIBLIBAN

Kulturno društvo Rov Železniki, W: www.rov-drustvo.si

Četrtek, 26. 10. 2023 • Dvorana Ivana Groharja Sorica, ob 18. uri

PRIPOVEDOVALSKI VEČER V SORIŠKEM NAREČNEM GOVORU

Dogodek bo izveden v sklopu praznovanja 1050-letnice Selc in  
Selške doline. 
Javni zavod Ratitovec in Turistične društvo Sorica, T: 04 51 47 356,  
E: turizem@jzr.si

Sobota, 28. 10. 2023 • avla Kulturnega doma Železniki, ob 20. uri

KONCERT HARRIES'89, PREDSKUPINA HARRY

Kulturno društvo Rov Železniki, W: www.rov-drustvo.si

Torek, 31. 10. 2023 • Soriška planina

KROMPIRJEVE POČITNICE IN NOČ ČAROVNIC NA SORIŠKI PLANINI

TC Soriška planina, w: www.soriska-planina.si, T: 051 381 617

Petek, 3. 11. 2023 • Galerija muzej Železniki, ob 18. uri

PUŠTUCI U ŽELEZNIKIH (RAZSTAVA SLIK)

Muzejsko društvo Železniki, Muzej Železniki – Javni zavod Ratitovec, 04 
514 73 56 muzej.zelezniki@siol.net

November 2023

IZID 20. ŠTEVILKE ZBORNIKA ŽELEZNE NITI

Muzejsko društvo Železniki, T: 04 51 47 356

https://www.blt.si

Od

988€ 
z montažo 
in DDV-jem!

051 347 666

SEKCIJSKA
GARAŽNA
VRATA

KAKOVOST, 
ZANESLJIVOST

in VARNOST
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01/23-55-665 www.cresnik.si 

Doseg do 80km 
Hitrost 45km/h 
        ali 25km/h 
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